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نمایندگان مردم در گفت وگویی انتقادکردند؛ 

نرخ بالای سود تسهیلات دنده معکوس خروج مسکن از رکود 
سیاست دولت در زمینه تسهیلات دهی برای 
خروج مسکن از رکود با توجه به نرخ سود بالای وام 

نتوانسته توفیقی در این بازار رقم بزند. 
تامین مسکن یکی از ضروریات هر خانوار است که 
متاسفانه در کشور به دلیل اینکه مسکن یک کالای 
سرمایه ای به شمار می رود تامین آن برای خانوارها 

دشوار شده است.
در سه دهه گذشته سیاست های مختلفی برای 
خانه دار کردن مردم به کار برده شده که هر کدام 
مزایا و نقص هایی داشته است اما باید پذیرفت این 
سیاست ها مناسب نبوده به علت اینکه هزینه تامین 
مسکن چه اجاره ای و چه برای خرید برای بسیاری 
از اقشار جامعه بالا است و مجبورند بخش قابل 
توجهی از حقوق خود را بابت اجاره بها یا اقساط وام 

مسکن پرداخت کنند.
ارایه وام مسکن یکی از سیاست هایی است که 
برای خرید یا ساخت خانه ارایه می شود اما آیا این 
وام ها با نرخ سودهای بالا می تواند مشکل خانه دار 

کردن مردم را حل کند یا خیر؟
در حال حاضر کاهش نرخ سود وام مسکن برخی 
متقاضیان را به بانک ها کشانده اما پس از محاسبه 
های بسیار مشخص می شود ارقامی که برای مردم 
در نظر گرفته می شود بسیار بیشتر از ارقام اعلامی 
برای سود وام ها است که این خود به بی انگیزه شدن 

مردم برای دریافت تسهیلات منجر شده است.
به زعم بسیاری از کارشناسان اگر دولت برنامه 
بانکی  سودهای  نرخ  ساماندهی  برای  مشخصی 
نداشته باشد به طور حتم سیاست وام دهی برای 
کمک به خروج مسکن از رکود با شکست مواجه 

خواهد شد.
برخی  با  وگو  گفت  در  ملت  خانه  خبرگزاری 
نمایندگان به بررسی وضعیت بازار مسکن و پیگیری 
سیاست های دولت در خصوص خروج این بخش 

از رکود پرداخته که متن آن را در ذیل می خوانید:
ر ضایی کوچی: انتقاد از بالا بودن نرخ سود 

تسهیلات مسکن
خواندن  ناکارآمد  ،با  کوچی  رضایی  محمدرضا 
رقم تسهیلات مسکن و همچنین انتقاد از بالابودن 
نرخ سود وام ها،گفت:شاید تسهیلات دهی بانک 
مسکن بتواند رونقی در بازار ایجاد کند،اما سود بالای 
تسهیلات نمی تواند رضایتمندی مردم را منجر شود.

نماینده مردم جهرم درمجلس شورای اسلامی،با 
بیان اینکه کاهش نرخ سودتسهیلات مسکن تنها 
برای خانه اولی ها و با شرط سپرده گذاری کاهش 
یافته است،افزود:درحال حاضر هرکسی که خواهان 
دریافت تسهیلات مسکن باشد،باید رقمی بالای 
15 درصد گاهی تا 21 درصد نیز به عنوان سود 

تسهیلات بپردازد.
 تسهیل شرایط ازدواج جوانان نیازمند 

اتخاذ تدابیری کارآمد است
ازدواج  شرایط  تسهیل  براینکه  باتاکید  وی 
جوانان نیازمند اتخاذ تدابیری کارآمد است،تصریح 
کرد:تسهیلات دهی صرف به متقاضیان نمی تواند 

خانه دارشدن آن ها را رقم بزند.
اینکه  نماینده مردم درمجلس دهم،بابیان  این 
ارزان  دهی  تسهیلات  با  مسکن  بازار  رونق  باید 
فعلی  بگیرد،افزود:شیوه  قرار  دولت  دستورکار  در 

تسهیلات دهی بانک مسکن با سودهای نجومی 
مورد انتقاد نمایندگان است.

رضایی کوچی،ادامه داد:پیگیری بهبود وضعیت 
تسهیلات دهی مسکن درکمیسیون عمران مجلس 

تا حصول نتیجه ادامه خواهد داشت. 
دولت باید با تسهیلات دهی دربحث مسکن 
تقاضای انباشت شده در این بخش را کاهش 

دهد
وی با بیان اینکه دولت باید با تسهیلات دهی در 
بحث مسکن تقاضای انباشت شده دراین بخش را 
کاهش دهد،تصریح کرد:تسهیلات دهی ارزان به 
متقاضیان خرید مسکن برای ایجاد تعادل میان 

عرضه و تقاضا ضروری است.
شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  رئیس 
اسلامی،یادآور شد:دراسرع وقت با دعوت از وزیرراه 
و شهرسازی و همچنین مسئولان بانک مسکن 
پیگیر چرایی بالا بودن نرخ سود تسهیلات مسکن 

خواهیم بود.
کمالی پور: با نرخ سودهای نجومی کسی 

خانه دار  نمی شود
خبرنگار  با  وگو  درگفت  پور  کمالی  یحیی 
خبرگزاری خانه ملت،با اشاره به وضعیت فعلی بازار 
مسکن و رکود حاکم بر آن،گفت:برای خروج مسکن 
از رکود باید تقاضا و عرضه در این بخش با هم در 

تعادل باشند.
مجلس  در  عنبرآباد  و  جیرفت  مردم  نماینده 
شورای اسلامی، با بیان اینکه تسهیلات دهی در 
بحث مسکن زمانی کارآمد خواهد بود که همسو با 
توان مالی اقشار مختلف جامعه باشد،افزود:درحال 
حاضر نرخ های بالای در نظر گرفته شده برای وام 

مسکن به خانه دار شدن مردم نمی انجامد.
 سیاست گذاری ها در بحث مسکن مورد 

بازنگری واقع شود
وی با تاکید براینکه باید سیاست گذاری ها در 
شود،تصریح  واقع  بازنگری  مورد  مسکن  بحث 
کرد:شاید تسهیلات دهی در بخش مسکن بتواند 
رونقی در این بازار ایجاد کند؛اما رقم های بالای 

نرخ سود وامها بی انگیزه شدن مردم برای اخذ این 
تسهیلات را در پی دارد.

این نماینده مردم درمجلس دهم،با بیان اینکه 
رقم تسهیلات مسکن درحال حاضر به غیر از یک 
مورد که به 8 درصد رسیده مابقی بیش از 15 درصد 
است،افزود:افرادی که متقاضی دریافت تسهیلات 
مسکن هستند به طورحتم توان مالی پرداخت سود 

بالای تسهیلات را ندارند.
 مجلس پیگیر کاهش نرخ سود تسهیلات 

مسکن است
وی تاکید کرد:مجلس پیگیر کاهش نرخ سود 
تسهیلات مسکن بوده و درصورت لزوم این موضوع 

با حضور وزیر راه و شهرسازی بررسی خواهد شد.
نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی،یادآور شد:تسهیلات دهی در بخش 
مسکن برای افزایش توان مالی مردم درجهات خانه 
دار شدن آن ها بوده،اما درحال حاضر رقم های بالای 
سود بانکی این مهم را به آرزویی برای متقاضیان 

خرید مسکن بدل کرده است.
کوسه غراوی: تسهیلات مسکن برای مردم 

گران تمام می شود
شهرام کوسه غراوی ،با تاکید برضرورت کاهش 
نرخ سود تسهیلات مسکن،گفت:تسهیلات دهی 
فعلی بانک ها و نحوه محاسبه نرخ سود آن با هیچ 

منطقی سازگار نیست.
و  تپه  مراوه  کلاله،مینودشت،  مردم  نماینده 
گالیکش در مجلس شورای اسلامی،با تاکید براینکه 
کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن با هدف تشویق 
مردم به دریافت وام و خروج مسکن از رکود باید در 
دستور کار قرار بگیرد،افزود:درحال حاضر تسهیلات 
دهی در بخش مسکن بیشتر به نفع بانک ها بوده و با 
توجه به نرخ های بالای سود بانکی اقبال مردم برای 

دریافت این تسهیلات کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه سیستم بانکی ما برای حمایت 
باید اصلاح شود،تصریح  اقشار مختلف جامعه  از 
کرد:نرخ سود بانکی در بخش تسهیلات مسکن با 

سیاست های اقتصادمقاومتی هم درتضاد است.

 رکود موجود در بازار مسکن باید با تزریق 
منابع کارآمد به جامعه کاهش یابد

کوسه غراوی با تاکید براینکه رکود موجود در بازار 
مسکن باید با تزریق منابع کارآمد به جامعه کاهش 
یابد، گفت:درحال حاضر تسهیلات دهی بانک ها 
دربخش مسکن نتوانسته رونقی در بازار ایجاد کند،اما 
اگر این وام دهی با کاهش نرخ سود بانکی همراه 

شود،می توانیم به آینده این بازار امیدوار باشیم.
این نماینده مردم درمجلس دهم،با بیان اینکه رقم 
سود تسهیلات مسکن باید همسو با تورم روند نزولی 
داشته باشد،افزود:درحالی که تورم تک رقمی شده 
درنظرگرفتن ارقام بالا برای نرخ سودبانکی در بخش 

مسکن به صلاح نیست.
عضوکمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی،با 
تاکید براینکه کمیسیون عمران مجلس دربحث 
داشته  بسیار  های  دغدغه  همیشه  مسکن 
است،گفت:به طورحتم این کمیسیون پیگیر کاهش 

نرخ سود تسهیلات بانکی خواهد بود.
 بیگلری: تلاش دولت برای کاهش سود وام 

مسکن با باند بازی بانک ها ناموفق ماند
محسن بیگلری درگفت وگو با خبرنگار خبرگزاری 
خانه ملت،با تاکید بر ضرورت ساماندهی آشفته بازار 
مسکن، گفت:تسهیلات دهی در بحث مسکن با 
توجه به بالابودن نرخ سود بانکی نتوانسته رونقی در 

بازار ایجاد کند.
شورای  درمجلس  بانه  و  سقز  مردم  نماینده 
اسلامی،با بیان اینکه باید دولت برای خروج مسکن 
از رکود برنامه مشخصی ارایه کند،افزود:درحال حاضر 
بی برنامگی در حوزه مسکن بیشترین آسیب ها را 

وارد کرده است.
 باید نرخ سود تسهیلات مسکن کاهش 

یابد
تسهیلات  نرخ سود  باید  براینکه  تاکید  با  وی 
مسکن کاهش یابد،تصریح کرد:با توجه به اینکه 
اقشار آسیب پذیر جامعه عمدتا متقاضی دریافت 
تسهیلات مسکن هستند،باید نرخ سود کاهش یابد.

این نماینده مردم در مجلس دهم،با بیان اینکه 

اصلاح نحوه محاسبه نرخ سود بانکی ضروری است، 
گفت: در حال حاضر کاهش نرخ سود بانکی اسمی 

بوده و در حقیقت هیچ کاهشی رخ نداده است.
 دولت باید برای خانه دار کردن اقشار 
متوسط و ضعیف جامعه برنامه مشخصی 

ارایه کند
بیگلری با تاکید براینکه کاهش سود تسهیلات 
متناسب  آن  سقف  افزایش  همچنین  و  مسکن 
است،تصریح  ضروری  کشور  مختلف  مناطق  با 
کرد:دولت باید برای خانه دارکردن اقشار متوسط و 
ضعیف جامعه برنامه مشخصی ارایه کرده و با بانک 
های متخلف که به دستورالعمل کاهش نرخ سود 

عمل نمی کنند،برخورد کند.
و  برنامه،بودجه  کمیسیون  رئیسه  هیات  عضو 
محاسبات مجلس شورای اسلامی،یادآور شد:پیگیری 
نرخ  کاهش  همچنین  و  بازارمسکن  ساماندهی 
سودتسهیلات دراین بخش از سوی مجلس به ویژه 
کمیسیون های اقتصادی آن درجریان قرار خواهد 

گرفت.
 بدری: رقم سود تسهیلات مسکن تا 20 

درصد و بیشتر هم اعمال می شود
صدیف بدری ، با اشاره به وضعیت فعلی بازار 
مسکن، گفت: بازار مسکن با رکود بی سابقه ای 
دست به گریبان بوده که سیاست های فعلی دولت 

نیز نتوانسته به بهبود این وضعیت کمک کند.
نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در 
مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه تسهیلات 
دهی در بحث مسکن با نرخ سود های بالا نتوانسته 
کارآمدی مطلوبی داشته باشد، افزود: در حال حاضر 
کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن تنها برای نوعی از 
وام ها که با ودیعه گذاری به مدت یک سال همراه 

باشد امکان پذیر است.
 تسهیلات مسکن با نرخ های سود نجومی 

به مردم ارایه می شود
وی ادامه داد: اکنون تسهیلات مسکن با نرخ های 
سود نجومی به مردم ارایه می شود که همین یکی 
از نقاط ضعف بوده و به بهبود بازار مسکن منجر نمی 

شود.
این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه 
ارقام در نظر گرفته شده برای سود تسهیلات مسکن 
اسمی است، تصریح کرد: در حال حاضر رقم سود 
تسهیلات مسکن با برخی اقدامات بانک ها به بیش 

از 20 درصد هم رسیده است.
  سیستم بانکی ما نیازمند اصلاح است

بدری با ناکارآمد خواندن سیستم بانکی کشور، 
گفت: ایجاد ثبات قیمتی در بازار مسکن و همچنین 
خروج از رکود نیازمند اتخاذ تدابیری منسجم است.

وی با تاکید بر اینکه تسهیلات مسکن باید به 
دست مصرف کننده واقعی برسد، افزود: کاهش نرخ 
سود تسهیلات و همچنین افزایش رقم وام با توجه 
به مناطق مختلف کشور باید در دستور کار دولت 

قرار بگیرد.
شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  سخنگوی 
اسلامی، یادآور شد: کمیسیون عمران مجلس نسبت 
به تسهیلات دهی و همچنین کاهش نرخ سود وام 
مسکن حساس بوده و در صورت لزوم به این موضوع 

ورود خواهد داشت.

وزیر نفت:

 توزیع بنزین یورو 4 به 28 میلیون لیتر رسید 
وزیر نفت با بیان این که میزان توزیع بنزین یورو 4 در زمان آغاز به کار دولت یازدهم 

صفر بود، افزود: این رقم اکنون به 28 میلیون لیتر در روز رسیده است. 

بیژن زنگنه روز سه شنبه در سیزدهمین دوره اعطای جایزه ملی کیفیت، افزود: توزیع 
بنزین یورو 4 به زودی به روزانه ٣0 میلیون لیتر می رسد و با وارد مدار شدن نخستین 
فاز پالایشگاه ستاره خلیج فارس تا پیش از پایان امسال توزیع این نوع بنزین به 40 
میلیون لیتر در روز افزایش خواهد یافت. زنگنه به موضوع استانداردسازی فرآورده های 
نفتی در کشور اشاره کرد و افزود: فرآورده های نفتی که به بازار عرضه می شوند باید 
حداقل استاندارهای اجباری را داشته باشند تا از این مهم محیط زیست کشور حفظ 
و سلامت مردم تامین شود. به گفته وی، در صورتی که سه فاز پالایشگاه ستاره خلیج 
فارس وارد مدار شود، تولید بنزین یورو 4 از مرز 65 میلیون لیتر در روز فراتر می رود. 
زنگنه افزود: توزیع گازوئیل یورو 4 در ابتدای فعالیت این دولت روزانه 2 میلیون لیتر بود 
که هم اکنون به حدود ٣0 میلیون لیتر در روز رسیده و تحقق این هدف کار بزرگ و 

پرهزینه ای بوده است.
کالاهای مورد استفاده در صنعت نفت بالاترین استاندارد را دارد

وزیر نفت با تاکید بر اینکه کالاهای مورد استفاده در صنعت نفت امروز بالاترین و 
سختگیرانه ترین استانداردها را دارند، گفت: صنعت نفت بنا به طبیعت خود به معنای 
تولید، فرآورش، انتقال و توزیع انواع هیدروکربن ها و مواد نفتی است که می تواند برای 
آب، خاک و هوا آلایندگی ایجاد کند.زنگنه افزود: سر و کار داشتن با مواد سمی و 
همچنین کار در محیط پرخطر سبب شده است موضوع کیفیت و رعایت استانداردها 
در صنعت نفت به موضوعی مهم بدل شود.وی افزود: کیفیت و استاندارد، دو موضوع 
جدانشدنی هستند به این معنا که در گام نخست ابتدا باید کیفیت در خدمات و سپس 
استانداردها به طور کامل رعایت شوند که این مهم در حوزه صنعت نفت برای سلامت 
مردم و کارکنان امری ضروری است.وزیر نفت تصریح کرد: حفظ سرمایه ها، ضرورت 
تداوم تامین انرژی و ... مواردی است که به رعایت سختگیرانه استانداردها در صنعت 
نفت جلوه مهم بخشیده است.زنگنه به موضوع استانداردهای اختصاصی صنعت نفت 
در جهان اشاره کرد و گفت: موسسه نفت آمریکا )API( که نهاد غیردولتی و حرفه ای 
است امروز دقیق ترین و سختگیرانه ترین استانداردها را در این صنعت اعمال می کند 
به گونه ای که تنها صنعت هسته ای است که ممکن است استانداردهای سختگیرانه 

تر از نفت داشته باشد.
همکاری ثمربخش وزارت نفت و سازمان استاندارد ایران

وزیر نفت به موضوع استانداردسازی کالاهای صنعت نفت اشاره کرد و گفت: هم 
اکنون کالاهای مورد استفاده در صنعت نفت از بالاترین و سختگیرانه ترین استانداردها 
برخوردارند. ما در دوران تحریم و البته بخشی نیز به دلیل بی انضباطی از رعایت 
استانداردها غافل بودیم، در صورتی که رعایت استاندارد در صنعت نفت و یا هر صنعتی 
امروز ارزش تلقی می شود. وی با بیان این که برخی فکر می کنند حوادث اتفاق 
افتاده در صنعت نفت به اشتباه در طراحی ها مربوط است، اظهار کرد: طراحی ها اشتباه 
نیست؛ زیرا اگر حتی یک پیچ غیراستاندارد مورد استفاده قرار گیرد ممکن است سبب 
ترکیدگی لوله ها و تاسیسات، آتش سوزی و یا خسارت های بزرگی به بار آورد.وزیر 
نفت عنوان کرد: ما هر لحظه با خطر روبرو هستیم، هر اشتباهی می تواند فاجعه ای 
ملی ایجاد کند که جان و مال مردم را به خطر اندازد و یا حتی تولیدات ما و خدمت 
رسانی به مردم متوقف شود، از این رو در رعایت استانداردها باید دقت و سختگیری 
لازم انجام شود.زنگنه تاکید کرد، همکاری سازمان ملی استاندارد و وزارت نفت تاکنون 
بسیار ثمر بخش بوده است؛ این موضوع باید ادامه یابد تا در سایه آن زندگی بهتری 

برای شهروندان ایجاد شود.

یک مقام دولتی هشدار داد؛

هشدار نسبت به خرید و فروش سهام عدالت
 مدیرکل امور سهام عدالت سازمان خصوصی سازی درباره هر گونه خرید و فروش 
سهام عدالت هشدار داد و گفت: با متخلفان برخورد می شود، اما توصیه ما به مردم، 

بهره برداری دائمی و درازمدت صاحبان سهام است. 
اسماعیل مختاری دولت آبادی گفت : تاکید و توصیه ما بر بهره برداری دائمی و 
درازمدت صاحبان سهام عدالت از مزایا و دستاوردهای آن است؛ این در حالی است که 
تمامی افرادی که اطلاعات آنها در مرکز داده های سازمان خصوصی سازی برای سهام 
عدالت ثبت شده است؛ مالک این سهام محسوب می شوند و ما فقط آنها را می شناسیم. 
مدیرکل امور سهام عدالت سازمان خصوصی سازی افزود : البته گزارش های کمی از 
خرید و فروش سهام عدالت شنیده شده است که برخورد می شود؛ اما از صاحبان سهام 
عدالت درخواست می شود حتما سهام را حفظ کنند و هدف دولت هم این است از 
مزایای آن استفاده شود. وی افزود: همه تلاش دولت این است که این طرح در نهایت 
به نفع مردم تمام شود و به زودی با مشخص شدن عملکرد شرکت های سهام عدالت 
در مجامع عمومی و میزان سود آنها، وضع مالی و میزان پول پرداختی بابت سهام 
عدالت مشخص خواهد شد که برآورد می کنیم به ٣0 هزار میلیارد تومان برسد که 
معادل بیش از 60 درصد ارزش پایه مجموع سهام عدالت خواهد بود. مدیرکل دفتر 
امور سهام عدالت سازمان خصوصی سازی گفت: امکان افزایش جامعه هدف سهام عدالت 
وجود ندارد؛ چراکه ظرفیت تمام شده است؛ مگر اینکه مجلس شورای اسلامی مصوبه 
دیگری داشته باشد؛ در این میان هرگونه خرید و فروش سهام عدالت، ممنوع و قدغن 
است. وی پیش از هم از بسته شدن پرونده سهام عدالت در سال جاری خبر داده بود. 
گفتنی است، در حال حاضر 60 شرکت در زیر مجموعه سهام عدالت قرار دارد و بر 
اساس قانون تجارت شرکت ها چهار ماه پس از سال مالی فرصت دارند مجمع عادی 
سالانه خود را برگزار تا میزان سود تقسیمی مشخص شود؛ در این میان ممکن است 
سهام عدالت از سال 1٣۹6 قابلیت معامله و خرید و فروش پیدا کند. بر اساس قانون 
شش دهک جامعه مشمول دریافت سهام عدالت بودند و این ظرفیت هم اکنون پر شده 
و امکان اضافه کردن یک نفر حتی به سهامداران سهام عدالت وجود ندارد مگر مجلس 
شورای اسلامی این اجازه را به سازمان خصوصی بدهد. تاکنون بیش از در حال حاضر 
52 درصد بدهی سهام عدالت به دولت پرداخت شده و بقیه باقی مانده است. مبلغ سهام 
مربوط به دهک اول و دوم به ازای هر نفر 500 هزار تومان و سهام مربوط به دهک های 
سوم تا ششم به ازای هر نفر یک میلیون تومان است؛ بر اساس قانون تسویه بدهی سهام 
عدالت به دولت در قالب اقساط 10 ساله است یعنی بعد از 10 سال اگر از محل سود، 
بدهی تهاتر نشد میزان سهامی که اقساط آن پرداخت شده است، آزاد می شود و بقیه 

سهام به جهت جبران بدهی دولت در بازار فروخته می شود.

عضو هیئت رییسه کمیسیون مجلس: 

امسال نیازی به واردات شکر نداریم 
عضو هیئت رییسه کمیسیون کشاورزی ،آب و منابع طبیعی مجلس با بیان اینکه 
امسال نیازی به واردات شکر نداریم،گفت:افزایش تولید نیشکر و چغندرقند نیازمند 

مدیریت مصرف است. 
  نظر افضلی درباره  وضعیت نوسانات نرخ برخی از محصولات کشاورزی،گفت: باید 
مدیریت عرضه و تقاضا در صنعت کشاورزی مورد تجزیه و تحلیل  قرارگیرد تا بر طبق 
میزان نیاز مصرفی جامعه  محصولات کشاورزی در بازار قرار بگیرند تابتوان از  نوسانات 

نرخ در بازار کشاورزی  بویژه در  مناسبات ها  جلوگیری کرد.  
نماینده  مردم  نهبندان  و سربیشه درمجلس شورای  اسلامی،تصریح کرد:امسال 
میزان تولید چغندرقند و نیشکر در شرایط  بهینه ای قرار دارد؛بنابراین باید در راستای 
بهبود  وضعیت عرضه و تقاضا هرچه سریعتر برنامه ریزی ایجاد شود تا با توجه به افزایش 

تولید،محصولی همچون  شکر  بتوان بازار  را به تعادل رساند. 
 وی ادامه داد:امسال با افزایش حجم چغندرقند روبرو هستیم؛ البته با توجه به نوع 
تولید و مصرف شکر در اصناف  شغلی همچون قنادی ها  یا  در مقاطعی همچون  اعیاد 
و عزاداری ها  که  هرساله در  پیش رو داریم، باید  تمهیدات کارآمدی در این عرصه 
اتخاذ شود.  وی با بیان اینکه نیازی به واردات شکر  نداریم، گفت:با مشخص شدن  نیاز 
مصرفی کشور به محصولی همچون  شکر در صورت مازاد تولید باید بازارهای هدف  
صادراتی در  شرایطی  مهیا شوند که محصول را با بسته بندی به روش استاندارهای  
بین الملی به ریل صادرات فرستاد.  عضو هیئت رییسه کمیسیون کشاورزی،آب و منابع 
طبیعی  مجلس با بیان اینکه کنترل  نوسانات نرخ محصولات کشاورزی  با  مدیریت 
بهینه در زمینه  عرضه و تقاضا  عملیاتی می شود،یاداورشد:  عدم مدیریت عرضه و تقاضا 
در  محصولات کشاورزی ما  را  برای تامین محصولات مصرفی  غذایی  در  مناسبت ها  

با مشکل روبرو  می کند.

رییس سازمان استاندارد :

کیفیت بنزین وارداتی هیچ گونه مشکلی ندارد 
رییس سازمان استاندارد از عضویت ایران در نظام بین 
بنزین  تایید صلاحیت خبر داد و گفت:کیفیت  المللی 
وارداتی بر اساس استاندارد یورو 4 بوده و هیچ گونه مشکلی 

ندارد. 
نیره پیروزبخت با بیان اینکه بنزین تولید داخلی کشور 
با سال ۹2 و ۹٣ قابل مقایسه نیست و کیفیت آن بسیار 
افزایش یافته است، گفت:امیدوارم که وزارت نفت به گونه ای 
برنامه ریزی کند، که استاندارد بنزین های تولید داخلی از 
حد استانداردهای داخلی به استانداردهای روز دنیا ارتقاء یابد 
و از بنزین یورو 2 و یورو 4 که هم اکنون در کشور تولید می 

شود به بنزین یورو 5 و یورو 6 دست یافت.
رییس سازمان استاندارد با تاکید بر اینکه کیفیت بنزین 
وارداتی هیچ گونه مشکلی نداشته و شرط ورود بنزین به 
کشور استاندارد یورو 4 است، افزود:در سال ۹4 حدود ۹ 
محموله که مطابق با استاندارد یورو 4 نبود، اجازه ورود به 

کشور نیافت.
پیروزبخت با اعلام این خبر که ایران روز جمعه هفته 
گذشته در نظام بین المللی تایید صلاحیت عضو شد، ادامه 
داد:پیش از این ایران به دلیل تحریم ها نمی توانست در نظام 
بین المللی تایید صلاحیت عضو شود، اما پس از این گواهی 

های تایید صلاحیت ما در سیستم های مدیریتی در تمامی 
نقاط دنیا قابل قبول است و در نتیجه مدارک و مستندات 
خودروسازهای جدید که وارد ایران می شوند از طریق این 

سیستم بررسی می شود.
رییس سازمان استاندارد کشور، تصریح کرد: کیفیت 
و استاندارد خودروهای گذشته تغییری نکرده و مطابق 
با استانداردهای گذشته خود تولید می شوند، اما درباره 
خودروهای جدیدی که قرارداد آنها منعقد می شود، تاکید 
شده که کیفیت آنها باید برابر با استانداردهای روز دنیا 

باشد.

چرا قاره سیاه بازار مناسبی برای تجارت ایران است؟
جنوب و شرق آفریقا با توجه به فرصت های سرمایه گذاری در بخش های اقتصاد 
اسلامی به ویژه در زمینه های سرمایه گذاری اسلامی، غذا و سفر حلال دارای بازار 

مناسبی برای تجارت ایران با این قاره هستند.
به گزارش ایسنا، براساس نتایج تحقیقات جدیدی که در اختیار این خبرگزاری قرار 
گرفته است و در اجلاس جهانی اقتصاد اسلامی ارائه شده است 1٣ میلیون نفر از 
ساکنان آفریقای جنوبی را مسلمانان تشکیل می دهند که بنا به برخی برآوردها تنها 
10 تا 15 درصد از ساکنان مسلمان از سرمایه اسلامی استفاده می کنند. بازارهای کنیا، 
اتیوپی و آفریقای جنوبی با رشد تقاضای تولیدات اسلامی مواجه اند و این مطالعات حاکی 
از آن است که سرمایه گذاری اسلامی گزینه مناسبی برای پر کردن شکاف کنونی در 
سرمایه گذاری زیرساخت آفریقاست که سالانه به حدود ۹8 میلیارد دلار نیازمند است. از 
سوی دیگر زامبیا در حال ایجاد بستر مناسب برای فعالیت های بانک های اسلامی است 
و از سرمایه گذاری اسلامی در پروژه های زیرساختی، کشاورزی و صنعتی بهره مند شود و 
در همین راستا ایجاد زمینه های قانونی مناسب با نیازهای بانکداری اسلامی را آغاز کرده 
است. علاوه بر کشورهای اشاره شده موزامبی به عنوان تنها عضو بانک توسعه اسلامی از 
منطقه جنوب آفریقا به عضویت این بانک در آمده و تاکنون موفق به ٣00 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری از جانب این بانک شده است. در کنیا نیز با 145 میلیون نفر مسلمان 
معادل ٣٣ درصد جمعیت این کشور سرمایه گذاری اسلامی تنها دو درصد از سهم بازار 
را به خود اختصاص داده که این امر ناشی از نیروی انسانی ماهر و تولیدات اسلامی 
است. مطالعات نشان می دهد کنیا مصمم به توسعه بازارهای سرمایه  اسلامی است و 
توافق نامه هایی برای ایجاد توانمندی و توسعه چارچوب قانونی و سازمانی با قطر به منظور 
صدور اوراق مالی منطبق با شرعیت اسلامی به امضاء رسانده است. بانک اسلامی دوبی 
نیز به تازگی به موافقت اصولی در کنیا دست یافته است.  در همین حال دولت اوگاندا 
نیز با اصلاحات قانون موسسات مالی موافقت کرده تا راه مقابله بانک ها و سرمایه گذاری 
اسلامی باز شود. از آنجاکه اوگاندا عضو بانک توسعه اسلامی است توجه موسسات داخلی 
و خارجی به ارائه ی خدمات منطبق با احکام اسلامی معطوف است و موسسه اسلامی 
توسعه بخش خصوصی که بازوی سرمایه گذاری این بخش بوده و وابسته به بانک توسعه 
اسلامی است اعلام کرده که با جدیت به بازار اوگاندا توجه دارد و درخواست افتتاح 
بانک اسلامی را ارائه کرده است. در اتیوپی نیز سرمایه گذاری اسلامی روبه رشد است و 
با توجه به این که یک سوم ساکنان کشور مذکور مسلمان هستند، اما زمینه های لازم 
برای فعالیت بانکداری اسلامی نیاز به بسترهای قانونی بیشتر است. در این مطالعه بازار 
سودان مهم ترین بازار آفریقا توصیف شده که بعد از بازار کشورهای همکاری خلیج فارس 
و بازار مالزی در میان بازارهای اسلامی رتبه سوم را دارد. مریم هاشمی، کارشناس اداره 
نهادهای آفریقایی با اشاره به این مطالعه عنوان کرد که رشد اقتصادی قوی قاره آفریقا 
موجب افزایش درآمد فردی و رشد تقاضای محصولات حلال شده و این امر فرصت های 
بسیاری برای کالاهای مختلف به سراسر کشور فراهم کرده است. در این میان گوشت، 
غذای آماده، کنسرو، غذاهای منجمد و فست فود در سطح تولیدات حلال قرار گرفته اند.

سهم 2٣8 میلیارد دلاری مسلمانان در سفرهای خارجی
آفریقای جنوبی نیز با توجه به این که تعداد شهروندان مسلمان اش از برخی کشورها 
کمتر است به یکی از پنج کشور تولید کننده محصولات حلال تبدیل شده که از علل این 
امر موقعیت جغرافیایی این کشور و سهولت دسترسی به بازارهای کشورهای آفریقایی 
و همچنین وجود برنامه پیشرفته برای کسب گواهی تولید حلال است تا جایی که 60 
درصد از تولیدات تجار این کشور دارای گواهی حلال هستند که ارزش آنها بالغ بر ۷1۷ 
میلیون دلار است. همچنین آفریقای جنوبی به دنبال صادرات حلال خود به ٣1 میلیارد 
دلار تا سال 2020 و تقویت جایگاه خود به عنوان دروازه عبور به سوی بازار تغذیه و 
نوشیدنی های حلال در آفریقاست. از سوی دیگر، در بخش سفر حلال یعنی در مراحل 
ابتدای قرار دارد در صورت بازاریابی صحیح فرصت های شغلی و رقابتی فراوانی ایجاد 
شده که در حال حاضر توجه ها به تقویت بخش گردشگری حلال در تانزانیا، زنگبار و 
آفریقای جنوبی مدنظر قرار گرفته است. سفر حلال شامل فراهم بودن غذای حلال، 
محیط مناسب برای حضور خانواده ها، احترام به آیین ها و مقدسات گردشگران مسلمان 
و نیز توجه به نیازهای آنها مانند استخرهای مناسب است. در این مطالعه پیش بینی شده 
که تا سال 201۹ مسلمانان 2٣8 میلیارد دلار به سفر در سراسر دنیا اختصاص دهند 
در حالی که سهم آفریقا از بازار سفر حلال از پنج درصد تجاوز نمی کند و اروپا سهم 51 
درصد را از این بازار را در اختیار دارد. همچنین در این مطالعه اعلام شده از علل موفقیت 
سرمایه گذاری در بخش اقتصاد اسلامی در آفریقا تراکم جمعیتی، میانگین بالای رشد 

اقتصادی و نزدیکی جغرافیایی آفریقا به کشورهای خلیج فارس است.
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آنچه از دعوت کریمی و سوشا به ذهن می آید:

پیام کی روش؛ در ایران نمانید
روز گذشته فهرست تیم ملی برای مصاف با سوریه اعلام شد و وجود نام سوشا مکانی 

و علی کریمی جالب توجه به نظر می رسید.
 اعلام فهرست جدید تیم ملی توسط کارلوس کی روش نکات ویژه ای در دل خود 
داشت و نام سوشا مکانی و علی کریمی هم در این لیست به چشم خورد. حضور این دو 
بازیکن در لیست تیم ملی می تواند حاوی یک پیام واضح برای فوتبالیست های ایرانی 
با این مضمون باشد که با بازی کردن خارج از لیگ ایران شانس بیشتری برای دعوت 

شدن به تیم ملی حتی در صورت عملکرد نه چندان خوب دارید.
در لیست جدید تیم ملی 2٣ بازیکن به تیم ملی دعوت شده است که 11 بازیکن 
از این لیست در خارج از لیگ ایران بازی می کنند تا علاقه کی روش به وجود 
استانداردهای تعریف شده در تیم های اروپایی را نشان دهد. در این لیست همچنین ۷ 
بازیکن از تیم برانکو ایوانکوویچ حضور دارند؛ این موضوع می تواند بیانگر این تفکر باشد 
که کی روش علیرغم همه اختلافاتی که با برانکو ایوانکوویچ طی ماه های اخیر داشته، 
به سبک کاری او اعتماد دارد و او را مربی اروپایی می داند که با استانداردهای اروپایی 

بازیکنان خود را آماده مسابقات می کند.
وجود نام سوشا مکانی و علی کریمی در لیست جدید این تفکر را تاکید می کند. 
بازیکن سابق سپاهان از زمان پیوستن به دیناموزاگرب روزهای خوبی را همراه با این 
تیم پشت سر نگذاشته و با وجود اینکه دینامو در سه جام شرکت می کند تنها در 6 

مسابقه و به مدت 485 دقیقه به بازی گرفته شده است.
سوشا مکانی فصل قبل نمایش های پر نوسانی داشت و بسیاری از کارشناسان از او 
به عنوان یکی از دلایل عدم قهرمانی پرسپولیس نام بردند. در این فصل و با حضور در 
تیم میوندالن سوشا مکانی که از تیم ملی فاصله گرفته بود، با مصدومیت بیرانوند و خط 
خوردن علیرضا حقیقی بار دیگر به لیست 2٣ نفر اصلی تیم ملی پیوست و برای دیدار 

مقابل سوریه یکی از شانس های حضور در دروازه است.
 دعوت این دو بازیکن و حضور 8 نفر از لیست 2٣ نفره در فوتبال اروپا و 2 نفر در 
لیگ قطر نشان می دهد که کی روش همچنان به تفکر خود مبنی بر ارجح بودن 

فوتبالیست های خارج از کشور پایبند است.

دروازه بان های تیم ملی در وضعیت جدید

وقتی هیچ کس شماره یک نیست!
جنگ برای رشید مظاهری و محمدرضا اخباری برای شماره یک شدن در بازی با 
سوریه از امروز شروع شده است، جنگی که با پیوستن سوشا مکانی به اردوی ترکیه 

سخت تر خواهد شد.

، علیرضا بیرانوند به دلیل مصدومیت بازی با سوریه را از دست داد و البته علیرضا 
حقیقی نامش برای این بازی از لیست توسط کارلوس کی روش خط خورد.

رشید مظاهری، سوشا مکانی و محمدرضا اخباری سه گلر دعوت شده تیم ملی 
هستند که البته حضور رشید مظاهری و اخباری در اردوهای قبلی می تواند نشان دهد 

شانس آنها برای ایستادن درون دروازه تیم ملی بیش تر است.
مظاهری و اخباری که از تیم های شهرستانی ذوب آهن اصفهان و تراکتورسازی 
تبریز به تیم ملی دعوت شده اند انگیزه های فراوانی دارند تا در بازی با سوریه درون 

دروازه بایستند.
البته در بین این دو بازیکن تنها محمد رشید مظاهری در بازی های دور ابتدایی سابقه 
فیکس شدن را دارد و این می تواند یک پوئن مثبت برای گلر گچسارانی به حساب 
بیاید. گلر تیم ذوب آهن موفق شد برابر هند دروازه اش را بسته نگه دارد؛ همچنین 
اخباری یک بازه ٣0 دقیقه ای در بازی دوستانه برابر قرقیزستان برای تیم ملی بازی 

کرده است.
البته کلین شیت های اخباری در لیگ شانزدهم آمار خوبی برایش به ارمغان آورده 

است و پوئن مثبت او به حساب می آید.
جنگ برای شماره یک شدن بین این دو دروازه بان از امروز شروع شده است و هر دو 
گلر می خواهند توانایی های خود را به کادرفنی تیم ملی نشان دهند البته این جنگ 

در مالزی و با حضور سوشا مکانی به جنگ سخت تر و مهم تری تبدیل می شود.

واکنش بیرانوند به عکس های منتشر شده از او؛ 

ببخشید برای تفریح به دبی نیامده ام!
دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس گفت: قطعاً تمریناتی که در دبی انجام می دهم به 
دستم آسیب نمی رساند. علیرضا بیرانوند در مورد عکس های منتشر شده از او در حین 
تمرین با دست گچ گرفته شده، اظهار داشت: تجب من این است که چرا رسانه ها 
نوشته اند حرکات عجیب بیرانوند در تمرینات پرسپولیس! نمی دانم مگر تمرین کردن 
هم عجیب است؟! ببخشید بیرانوند به دبی نیامده تا بخورد و بخوابد و استراحت کند. 

من برای تفریح که به اینجا نیامده ام.
بازیکن حرفه ای هستم

دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس افزود: من بازیکن حرفه ای هستم و در تمرینات تیم 
ملی قبل از سفر به مالزی زیر نظر سباستین مربی بدنساز تیم ملی تمرینات استقامتی 
انجام می دادم تا بدنم از فرم ایده آل خارج نشود. الان هم که در دبی تمرینات ویژه انجام 
می دهم جای هیچ نگرانی وجود ندارد و عقلم بیشتر از کسانی می رسد که فکر می کنند 
دارم به خودم آسیب می رسانم! اصلًا به دست مصدومم فشار نمی آورم و پا به پای 
بازیکنان تمرینات استقامتی را هم انجام می دهم تا وضعیت بدنی ام بهتر شود. در زمان 

بازی تمرینی در دروازه نمی ایستم، اما تمرینات دروازه بانی را با احتیاط انجام می دهم.
هواداران نگران نباشند

وی در پاسخ به این پرسش که آیا با مهار توپ با دست مصدومش به نوعی ریسک 
نمی کند، یادآور شد: نه تمریناتی که زیر نظر ایگور پانادیچ انجام می دهم به دستم 
آسیب نمی رساند. من دوست ندارم وقتی گچ دستم را باز می کنم برای رسیدن به مرز 
آمادگی نیاز به یک ماه تمرین اختصاصی داشته باشم. به همین خاطر هم تمرینات 
خود را به طور منظم انجام می دهم. از هواداران می خواهم نگران وضعیتم نباشند، چرا 
که زیر نظر مربیان حرفه ای تمریناتم را انجام می دهم. مطمئن باشید همه این تمرینات 
با هماهنگی کادر پزشکی تیم ملی و پرسپولیس انجام می شود و آسیبی به دستم وارد 
نخواهد شد. موقع شیرجه زدن هم فقط دستم که گچ ندارد به توپ برخورد می کند و 

اصلًا به دست مصدومم فشاری وارد نمی شود.
در عکس توپ ثابت است

بیرانوند در واکنش به عکسی که در حال شیرجه زدن از او منتشر شده است نیز بیان 
کرد: آن عکس شاید باعث شود برخی فکر کنند من به دستم فشار می آورم، اما حقیقت 
این است که من نمی توانم موقع شیرجه زدن یک دستم را جمع کنم، اما مطمئناً با 
دست گچ گرفته توپ را نمی گیرم!  در صحنه ای که از آن عکس گرفته شده، تمرین 
به این شکل است که توپ روی زمین ثابت است و من به سمت آن شیرجه می زنم. 
بیشتر تمریناتم روی کارهای استقامتی است و جا دارد از پانادیچ به خاطر تمرینات ویژه 

و حرفه ای اش تشکر کنم.
برگردیم تهران گچ دستم را باز می کنم

دروازه بان پرسپولیس در پایان راجع به اینکه آیا می تواند مقابل پیکان بازی کند یا نه؟، 
خاطرنشان کرد: بعد از بازگشت از دبی گچ دستم را باز خواهم کرد و مطمئناً باید چند 
جلسه فیزیوتراپی هم داشته باشم تا دست مصدومم به شرایط عادی برگردد. با توجه به 
شرایط بدنی خوبی که دارم بعد از بهبودی دستم منتظر تصمیم کادرفنی می مانم و هر 

موقع آنها صلاح بدانند به میدان خواهم رفت.

چهار شنبه -نوزدهم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4143

خوردبین: 

درباره اوکراینی ها تصمیم  با برانکو است
سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس گفت: »تنها کسی که در پرسپولیس درباره 
مسائل فنی تصمیم می گیرد سرمربی تیم است و او درباره همه بازیکنان اعم از 

خارجی و داخلی نظر می دهد.«
 محمود خوردبین  در ارتباط با انتشار مطالبی درباره وضعیت بازیکنان خارجی 
تیم افزود: متاسفانه نمی دانم برخی افراد چه برداشتی از بعضی حرف ها دارند که 
چنین اخباری منتشر می شود. ما شرایط حساسی داریم. پرسپولیس بیشتر از 
تمام 15 تیم دیگر لیگ برتر در تیم ملی بازیکن دارد که این مساله هم قدرت و 
توانایی فنی بالای تیم و کادر فنی را نشان می دهد و هم در وقفه های لیگ کار را 
برای ما سخت می کند و با این وجود که آقای برانکو روزهای زیادی بازیکنان را در 
اختیار ندارد با نتایج خوبی در صدر جدول هستیم. حالا اگر قرار باشد انتشار چنین 
شایعاتی مشکلات بیشتری ایجاد کند، منصفانه نیست. ما به همه بازیکنان خودمان 
نیاز داریم و تنها کسی که درباره وضعیت فنی تصمیم می گیرد آقای ایوانکوویچ 
است. وی ادامه داد: در پرسپولیس همه کارها تفکیک شده است و کار من هم 
سرپرستی است. ما تمام بازیکنانمان را در اختیار داریم و بازیکنان خارجی از جمله 
اوکراینی ها هم خارج از این قاعده نیستند و آقای برانکو هم تا جایی که من می دانم 
نظر دیگری نداشته اند. امیدواریم در پایان این اردو نفرات ملی پوش خودمان را هم 
سالم و سر حال در اختیار داشته باشیم و تیم ملی کشورمان هم بازی خودش را 

با پیروزی پشت سر بگذارد تا به این ترتیب لیگ را در شرایط خوبی شروع کنیم.
محمود خوردبین همچنین درباره شرایط اردو خاطرنشان کرد: هر چند هفت 
بازیکن ملی پوش را در اختیار نداریم اما در اینجا تمرینات خیلی خوبی خواهیم 
داشت. بازیکنان با انگیزه بالا کار می کنند. امکانات اقامتی و تمرینی از جمله زمین 
خوبی هم داریم. هوا هم تقریبا متعادل است و همه این ها نوید یک اردوی خوب 

را می دهد.

 نوروزی: با 2 جراح مشورت کرده ایم

دوری طولانی مدت ملی پوش استقلال از میادین
با اعلام معاون پزشکی باشگاه استقلال احتمالا مدافع راست این تیم باید پایش 

را عمل کند.
 امین نوروزی به سایت باشگاه استقلال گفت: جلسه خوبی با کادر پزشکی تیم 
ملی در مورد وریا غفوری داشتیم. وریا از 10 روز قبل در اختیار تیم ملی بود، اما در 
شرایط او تغییری ایجاد نشده است. پس از بررسی وضعیت او، قرار شد با 2 جراح 

مشورت شود تا در صورت نیاز، زانوی این بازیکن جراحی شود.
در صورتی که پای وریا غفوری نیاز به عمل داشته باشد مدافع راست پای 

استقلال احتمالا تا ٣ ماه قادر به بازی کردن برای این تیم نخواهد بود.
غفوری هفته های زیادی از فصل گذشته را به دلیل آسیب دیدگی از دست 
داده بود و حالا به نظر می رسد دوباره مصدومیتی طولانی مدت انتظار بازیکن کرد 

استقلال را می کشد.
غفوری در هفته های گذشته لیگ برتر آمادگی خوبی از خود نشان داده بود 
و در صورتی که زانویش نیاز به عمل جراحی داشته باشد، این بدترین خبر برای 

منصوریان در ادامه بازی های لیگ خواهد بود.
غفوری قبل زا بازی با فولاد در یکی از تمرینات این تیم مصدوم شد و اوضاع 
تا حدی پیش رفت که منصوریان مجبور شد نام این بازیکن را از لیست استقلال 
خارج کند. غفوری بعد از غیبت در بازی با مس کرمان در جام حذفی به اردوی تیم 
ملی ملحق شدش اما مصدومیت شدید زانوی وی آنقدر شدید بود که نتوانست در 
تمرینات شرکت کند و کی روش مجبور شد به جای او حسین ماهینی را به تیم 
ملی دعوت کند. وریا غفوری به احتمال فراوان باید چند ماهی از خانه بازی های 
استقلال را تماشا کرد و احتمالا منصوریان مجبور است به جای او از هرائر مگویان 
در پست دفاع راست استفاده کند، بازیکنی که در 2 بازی گذشته عملکرد خوبی 

در این پست داشته است.

پورموسوی: 

دور زهیوی را خط قرمز بکشید
سید سیروس پورموسوی می گوید هیچ کدام از بازیکنان استقلال خوزستان 

فروشی نیستند و باشگاه ها نباید با آنها تماس بگیرند.
سید سیروس پورموسوی در گفت و گو با "ورزش سه"، درباره وضعیت تیمشان 
گفت: راستش را بخواهید جلسه ای ابتدای هفته با حضور استاندار محترم دکتر 
شریعتی برگزار شد و ایشان با من تماس گرفتند و از من خواستند تا کارمان را با 

قدرت ادامه بدهیم و ما به حرف نفر اول استان احترام می گذاریم.
سرمربی آبی های خوزستان در ادامه افزود: البته تا کنون پولی به باشگاه ما تزریق 
نشده است اما قرار شده است دو میلیارد تا روزهای آینده به باشگاه تزریق شود. 
مطمئن باشید وضعیت تیم ما از نظر مالی بهبود می یابد و تیم با قدرت کارش را 
پیش خواهد برد.وی درباره صحبت تیم های دیگر با ستاره های استقلال خوزستان 
افزود: هیچ کدام از بازیکان خود را از دست نمی دهیم و از بقیه تیم ها می خواهم 
دور بازیکنان مارا خط قرمز بکشند، شنیده ام چند نفر با رحیم زهیوی صحبت 
کرده اند و بازهم تکرار می کنم، دور زهیوی و دیگر بازیکنانم را خط قرمز بکشید.

 تغییر احتمالی در ترکیب کی روش

پیش بینی ۱۱ مرد تیم ملی مقابل سوریه
تیم ملی فوتبال ایران با با 6 تغییر در فهرست 2٣ نفره 

خود به مصاف تیم ملی سوریه می رود.
 تیم ملی فوتبال در آخرین دیدار رسمی خود در سال 
۹5، سه شنبه 25 آبان در پنجمین دیدار از مرحله گروهی 
انتخابی جام جهانی به مصاف روسیه می رود. در حالی که 
ایران مهمان سوری ها محسوب می شود، این دیدار در 

شهر پاروی استان سرمبان مالزی برگزار خواهد شد.
علاوه بر مسافت بالا، نبود پرواز چارتر، کمبود امکانات 
و بازی دوستانه مناسب، تیم ملی با مشکل مصدومیت و 
محرومیت بازیکنان و اعضای کادرفنی هم مواجه است 
به طوری که فهرست بازیکنان دعوت شده برای دیدار با 

سوریه تغییر زیادی نسبت به دیدار با کره جنوبی دارد.
البته کی روش که در گذشته هم ثابت کرده بازیکنان 
را بر اساس آمادگی و نیاز کادرفنی به تیم ملی دعوت 
می کند، نام چند بازیکن از جمله آندرانیک تیموریان و 
علیرضا حقیقی را برای دیدار با سوریه در فهرست نهایی 
بازیکنان دعوت شده قرار نداد. هر چند کی روش دلیل این 
کار را به خاطر شرایط آب و هوا و کیفیت چمن محل دیدار 
ایران با سوریه دانست و از دعوت حقیقی و تیموریان برای 

اردوهای آینده تیم ملی خبر داد.
در ادامه این گزارش فهرست بازیکنان دعوت شده به تیم 
ملی را نسبت به دیدار با کره جنوبی مورد بررسی قرار می 

دهیم تا میزان تغییرات ترکیب تیم ملی مشخص شود.
برای دیدار با کره جنوبی کارلوس کی روش 2٣ بازیکن 
را انتخاب کرده بود که در نهایت 14 بازیکن فرصت بازی 

کردن را به دست آوردند:
دروازه بان ها: محمدرضا اخباری، علیرضا حقیقی، علیرضا 

بیرانوند
مدافعان: رامین رضاییان، وریا غفوری، مرتضی پورعلی 
محمد  پورقاز،  الله  عزت  حسینی،  سیدجلال  گنجی، 

انصاری، میلاد محمدی
هافبک ها: سعید عزت اللهی، امید ابراهیمی، علیرضا 
جهانبخش، مهدی ترابی، اشکان دژاگه، مسعود شجاعی، 

وحید امیری، آندرانیک تیموریان، احسان حاج صفی
مهاجم ها: مهدی طارمی، سردار آزمون، رضا قوچان نژاد، 

کریم انصاری فرد
همچنین کی روش 2٣ بازیکن را برای حضور در اردوی 

تیم ملی برای مصاف با سوریه دعوت کرده است:
دروازه بان ها: محمدرضا اخباری، رشید مظاهری، سوشا 

مکانی
پژمان  ماهینی،  حسین  رضاییان،  رامین  مدافعان: 
منتظری، مرتضی پورعلی گنجی، سیدجلال حسینی، 

عزت الله پورقاز، محمد انصاری، میلاد محمدی
بازیکنان میانی: علی کریمی، سعید عزت اللهی، امید 

ابراهیمی، علیرضا جهانبخش، مهدی ترابی، اشکان دژاگه، 
مسعود شجاعی، وحید امیری، کمال کامیابی نیا

مهاجمان: مهدی طارمی، رضا قوچان نژاد و کریم انصاری 
فرد

در فهرست فعلی تیم ملی 6 بازیکن جایگزین بازیکنان 
حاضر در فهرست تیم ملی برای کره جنوبی شده اند. از 
بین 2٣ بازیکن دیدار با کره جنوبی، علیرضا بیرانوند و 
وریا غفوری به دلیل مصدومیت، سردار آزمون و اجسان 
حاج صفی به دلیل محرومیت و آندرانیک تیموریان و 
علیرضا حقیقی به دلایل فنی در فهرست بازیکنان دعوت 

شده برای دیدار با سوریه غایب هستند.
به جای این 6 بازیکن پژمان منتظری، حسین ماهینی، 
علی کریمی، کمال کامیابی نیا، سوشا مکانی و رشید 
مظاهری جایگزین شده اند. با این حساب تیم ملی به 
نسبت به دیدار با کره جنوبی دچار تغییر 28 درصدی شده 

است.
ترکیب احتمالی تیم ملی مقابل سوریه

روزهای  آخرین  در  موارد  اکثر  در  کارلوس کی روش 
باقی مانده تا دیدار با رقبای تیم ملی، از ترکیب اصلی تیم 
ملی مقابل تیم نیمکت نشین استفاده می کند. با توجه به 
غیبت بازیکنان لژیونر در آخرین تمرین تیم ملی در تهران، 
کی روش از 14 بازیکن برای فوتبال درون تیمی استفاده 
کرد که تیم سبز پوش متشکل از محمدرضا اخباری، 
رامین  گنجی،  پورعلی  مرتضی  حسینی،  سیدجلال 
رضاییان، امید ابراهیمی، مهدی طارمی و اشکان دژاگه 
در یک سمت قرار گرفته بودند. با توجه به عملکرد خوب 
میلاد محمدی، سعید عزت اللهی، علیرضا جهانبخش و 
رضا قوچان نژاد در بازی های اخیر تیم ملی و تیم های 

باشگاهی خود حضور این بازیکنان در ترکیب اصلی قطعی 
به نظر می رسد. البته مصدومیت نسبی وحید امیری و 
احتمال رسیدن او به این بازی شائبه هایی را درباره حضور 
او در میران به وجود آورده که در این صورت مهدی طارمی 

به روی نیمکت منتقل می شود.
در نهایت می توان با توجه به آرایش 1-٣-2-4 تیم ملی 
در بازی های گذشته، ترکیب زیر را برای حضور مقابل 
سوریه از سوی کی روش پیش بینی کرد که بی شباهت 

به دیدارهای اخیر تیم ملی هم نیست:
دروازه بان: محمدرضا اخباری )یک بازی ملی(
مدافع راست: رامین رضاییان )14 بازی ملی(

مدافع چپ: میلاد محمدی )۷ بازی ملی(
مدافعان میانی: سید جلال حسینی )108 بازی ملی( و 

مرتضی پورعلی گنجی )15 بازی ملی(
هافبک های دفاعی: سعید عزت اللهی )12 بازی ملی( و 

امید ابراهیمی )18 بازی ملی(
هافبک راست: علیرضا جهانبخش )25 بازی ملی(

هافبک چپ: مهدی طارمی )14 بازی ملی( یا وحید 
امیری )1۹ بازی ملی(

هافبک نفوذی: اشکان دژاگه )٣5 بازی ملی(
مهاجم: رضا قوچان نژاد )٣1 بازی ملی(

به راحتی می توان در ترکیب بالا متوجه کمبود بازی 
ملی بازیکنان شد جایی که هیچ کدام از دروازه بان های تیم 
ملی موفق به انجام پنج بازی ملی هم نشده اند و هشت 
بازیکن احتمالی حاضر در ترکیب تیم ملی هم کمتر از 20 
بازی ملی را انجام داده اند. با این وجود، نظم بالای تیمی و 
عملکرد ایران در بازی های گذشته موجب دلگرمی اهالی 

فوتبال شده است.

مشکلی مقابل سوریه نخواهیم داشت

کربکندی: با مدیریت کی روش هیچ بازیکنی اعتراض نمی کند

دروازه بان سابق تیم لمی فوتبال ایران می گوید کی روش بر اساس شناخت از سوریه، 
تغییراتی در فهرست بازیکنان دعوت شده به تیم ملی ایجاد کرده است.

رسول کربکندی درباره فهرست بازیکنان دعوت شده به تیم   ملی فوتبال ایران برای دیدار 
با سوریه، اظهار کرد: این قبیل اتفاقات به دفعات در تیم   ملی رخ داده و قبلا هم مشاهده 
کرده ایم که آندرانیک تیموریان روی نیمکت یا در زمین حضور داشت و یک روز هم دعوت 
نشده است. خوشبختانه جو تیم   ملی به گونه ای است که اگر بازیکنی هم دعوت نشود 
آن را قبول می کند و هیچ اعتراضی نمی کند. همه این اتفاقات به خاطر مدیریت کارلوس 

کی روش است.
او با بیان این که تغییرات به خاطر محرومیت ها و مصدومیت بازیکنان است، افزود: البته 

دعوت نشدن آندو می تواند به خاطر دور شدن او از شرایط ایده آل باشد. او در حال  حاضر 
هم اثرگذاری خوب خود را از دست داده است. فکر می کنم کی روش با شناخت کامل از 
سوریه بازیکنان فعلی را به تیم   ملی دعوت کرده و از طرفی قصد دارد در این اردو از بازیکنان 

جدید استفاده کند.
دروازه بان سابق تیم   ملی فوتبال ایران درباره دعوت نشدن علیرضا حقیقی نیز گفت : 
کی روش ثابت کرده بود که اعتقاد بالایی به حقیقی دارد و در جام جهانی هم او را درون 
دروازه قرار داد. انتخاب دروازه بان برای دیدار با سوریه برای من هم سوال شده است. با این 
تفاسیر فکر می کنم شناخت کی روش از سوریه بالا است و قصد دارد از برخی بازیکنان 

جدید استفاده کند. شاید هم بازیکنان فعلی از نظر فنی بهتر از بازیکنان سابق هستند.
کربکندی ادامه  داد: رشید مظاهری و محمدرضا اخباری، دروازه بانان مطمئنی هستند و 
شاید مظاهری گزینه ایده آلی برای قرار گرفتن در دروازه باشد. البته من از شرایط مکانی 
خبر ندارم، اما کی روش به خوبی بازی ها را دیده و تصمیم گرفته است. بیرانوند دروازه بان 
مطمئنی است و در بازی های گذشته خوب کار کرد، اما تیم ما به یک دروازه بان مطمئن 
دیگر نیاز دارد. کارشناس فوتبال ایران درباره دیدار با سوریه، اظهار کرد: شاید سوریه در 
بازی های گذشته برای حریفان دردسرساز شده باشد، اما باید دید آیا فوتبال آنها متحول 
شده است یا نه. البته من  فکر می کنم با توجه به اوضاع این کشور، چنین اتفاقی دور از 
انتظار است. مطمئنم که کی روش این تیم را می شناسد و مشکلی مقابل سوریه نخواهیم 
داشت. او درباره درگذشت منصور پورحیدری گفت : مرده پرستی در ایران به حد اعلای 
خود رسیده است. تا زمانی که بازیکنان پیشکسوت ما زنده هستند کسی توجهی نمی کند. 
البته منصور پورحیدری فرد بزرگی بود. او شخصیت بزرگی داشت و جزو افراد متین، بی 

حاشیه، صبور و ... بود که به حق خود در فوتبال نرسید.

ایثار قم در فکر هشتمین عنوان معتبر بسکتبال با ویلچر ایران
گزارش از رضا جعفری

تیمی که تاکنون 6 عنوان شاخص بسکتبال با 
ویلچر ایران و یک جام بین المللی را به خود اختصاص 
داده است برای به دست آوردن یک موفقیت دیگر در 

این رشته رسماً استارت زد.
تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم که از سال 1٣8۹ 
رسما وارد رقابت های باشگاه های کشور شده تا کنون 
6 عنوان شاخص بسکتبال با ویلچر ایران را که اکثرا 
عناوین قهرمانی و نایب قهرمانی بوده همراه با یک 

عنوان بین المللی به خود اختصاص داده است.
تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم در سال 1٣8۹ 
موفق به کسب مقام نایب قهرمانی مسابقات لیگ 
دسته اول بسکتبال با ویلچر مردان ایران شده و با 
این موفقیت مجوز صعود به لیگ برتر این رشته را 
نیز به دست آورده است تا این آغازگر دستاوردهای 

بیشتر ایثار باشد.
*حضور ایثار قم در لیگ برتر بسکتبال با 

ویلچر از سال 1390
نماینده ورزش جانبازان و معلولین استان قم در 
سال 1٣۹0 نخستین حضور در لیگ برتر بسکتبال با 
ویلچر را تجربه کرد و با کسب مقام پنجم به کار خود 
پایان داد اما دو سال متوالی بعد از این رتبه، یعنی 
در سال های 1٣۹1 و 1٣۹2 موفق به کسب مقام 

نایب قهرمانی لیگ برتر بسکتبال با ویلچر ایران شد.
نایب قهرمانی های دو سال متوالی ایثار قم سپس 
دو سال متوالی به قهرمانی تبدیل شد و این تیم 
مرتبه  دو  و 1٣۹4  در سال های 1٣۹٣  پرافتخار 
عنوان نخست و مقام قهرمانی لیگ برتر بسکتبال 
با ویلچر باشگا ه های کشور را در رقابتی نزدیک و 

نفس گیر با حریفان به خود اختصاص داد.
در سال 1٣۹4 عنوان نخست و مقام قهرمانی 
ویلچر  با  بسکتبال  دوم  دسته  لیگ  رقابت های 
باشگاه های کشور نیز به تیم دوم باشگاه ایثار قم 
تعلق گرفت، ضمن اینکه ایثار در عرصه بین المللی 
نیز در سال 1٣۹4 توانست عنوان سوم رقابت های 
بین المللی بسکتبال با ویلچر شهرهای خواهر خوانده 
اصفهان را در جدال با تیم هایی از روسیه، ارمنستان 
و عراق از آن خود کند و بدین ترتیب هفت عنوان 
ارزشمند داخلی و بین المللی در کارنامه خود به ثبت 

برساند.
*جدال ایثار قم با حفاری اهواز در گام 

نخست از لیگ برتر بسکتبال با ویلچر
اکنون نوبت به دوره جدید رقابت های لیگ برتر 
بسکتبال با ویلچر باشگاه های ایران رسیده و این 
بازی ها طبق برنامه ریزی انجام شده از سوی انجام 

بسکتبال با ویلچر فدراسیون ورزش های جانبازان 
و معلولین از روزهای پایانی هفته جاری رسما وارد 

فصل 1٣۹5 می شود.
در  قم  ایثار  ویلچر  با  بسکتبال  تیم  سرمربی 
گفت وگو با خبرنگار فارس از آمادگی شاگردانش 
برای حضور موفق در این فصل از مسابقات لیگ برتر 
خبر داد و اظهار کرد: برنامه های آماده سازی تیم ایثار 
قم از مدت ها قبل آغاز شده بود اما با اضاضافه شدن 
بازیکنان غیر بومی به سایر نفرات، رسما از شنبه این 
هفته کار خود برای حضور پرقدرت در فصل جدید 
لیگ برتر بسکتبال با ویلچر ایران استارت زده ایم و در 
نخستین بازی باید روز جمعه بیست و یکم آبان ماه 

در خانه خود با تیم حفاری اهواز دیدار کنیم.
نایب قهرمانی  دو  از  بعد  که  شهره غلامی  جواد 
سال های 1٣۹1 و 1٣۹2 به مدت دو سال از ایثار 
قم دور بود و در کشور آلمان مربیگری می کرد، 
راجع به بازگشت مجدد خود به این تیم تصریح کرد: 
من سال ها در بسکتبال سابقه دارم اما فعالیتم در 
مربیگری بسکتبال با ویلچر را از ایثار آغاز کردم و هر 
جا که باشم دلم با این تیم است، در آلمان بودم اما 
قلبا دوست داشتم در ایثار باشم و به همین خاطر 

دوباره در خدمت این تیم هستم.
*نقش موثر نایب قهرمانی آسیا و حضور در 

پارالمپیک بر کیفیت لیگ برتر
سرمربی تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم از روند 
آماده سازی و شرایط بازیکنان در تمرینات این تیم 

برای حضور پرقدرت در مسابقات فصل جدید لیگ 
افزود:  ابراز رضایت کرد و  باشگا ه های کشور  برتر 
بازیکنان ما نسبت به سال گذشته تغییر کرده اند 
و میانگین سنی تیم کاهش یافته و تیم بعد از دو 

قهرمانی متوالی در لیگ برتر جوان تر شده است.
شهره غلامی با تاکید بر اینکه ایثار امسال نیز مدعی 
کسب عنوان قهرمانی لیگ برتر خواهد بود،  در ادامه 
بیان کرد: تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم از این هفته 
به صورت رسمی وارد بازی های فصل جدید لیگ 
برتر باشگاه های کشور می شود و در واقع ما کار 

سختی برای حضور پرقدرت در لیگ برتر داریم.
عنوان  به  ویلچر  با  بسکتبال  ملی  تیم  حضور 
نایب قهرمان آسیا در بازی های پارالمپیک 2016 
ریودوژانیرو برزیل بعد از غیبت در پارالمپیک لندن، 
بار دیگر این رشته را در کانون توجه ها قرار داده و به 
همین دلیل لیگ امسال قطعا توسط علاقمندان به 
ورزش به ویژه بسکتبال با ویلچر جدی تر و بیشتر 
پیگیری خواهد شد و این دستاوردها قطعا بر کیفیت 

لیگ برتر اثر مثبت خواهد داشت.
*بازگشت سرمربی ایثار قم بعد از 2 

نایب قهرمانی در لیگ برتر
سرمربی تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم که بعد از 
دو سال دوری بار دیگر به این تیم بازگشته، تصریح 
کرد: در فصل های 1٣۹1 و 1٣۹2 این افتخار نصیب 
من شد که در کنار یادگاران ارزشمند دفاع مقدس 
و دوستان بزرگواری همانند علی خوشرفتار، یحیی 

ابطحی و عبدالمحمد جعفری و بچه های با صفای و 
دوست داشتنی معلول در تیم بسکتبال با ویلچر ایثار 

قم مربیگری و در واقع خدمت کنم.
وی تصریح کرد: سال ها سابقه بازی در بسکتبال 
را دارم و چند سالی است که در عرصه مربیگری 
فعالیت می کنم اما واقعا کار کردن با مجموعه باشگاه 
فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار یک فرصت 
تکرار نشدنی است و به نظر من توفیق کار کردن با 
عزیزان جانباز و معلول حاضر در این باشگاه نصیب 

هر کسی نمی شود.
شهره غلامی بیان کرد: بعد از اینکه مدیریت باشگاه 
ایثار چهار سال قبل به من اعتماد کرد و مسوولیت 
سرمربیگری تیم را پذیرفتم به لطف خدا در آستانه 
کسب عنوان قهرمانی لیگ های برتر سال های ۹1 و 
۹2 قرار گرفتیم و دو عنوان نایب قهرمانی ارزشمند 
در کارنامه تیم بسکتبال با ویلچر ایثار به ثبت رسید.
*ایثار قم به فکر یک شروع موفق  در لیگ برتر ۹5

وی خاطرنشان کرد: جدایی من در سال 1٣۹٣ 
از باشگاه ایثار تنها به دلیل این بود که باید برای 
ارتقاء مدارک مربیگری ام به خارج از کشور می رفتم 
و کار در بسکتبال با ویلچر پیشرفته اروپا را نیز 
تجربه می کردم، اگر چه این رفتن برای من با هزینه 
شخصی و دوری از خانواده سخت بود اما به قیمت 
خدمت به رشد و پیشرفت بسکتبال با ویلچر استان 

قم و ایران برای من ارزش زیادی داشت.
سرمربی تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم تصریح 

کرد: در بازگشت از اروپا خوشبختانه یک بار دیگر 
باب همکاری من با باشگاه فرهنگی ورزشی ایثار باز 
شد و خوشحالم که تیمی را در فصل 1٣۹5 لیگ 
برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های ایران مربیگری 
می کنم که دو سال متوالی قهرمان ایران شده و 

افتخار ورزش قم است.
وی تاکید کرد: خوب می دانم که مسوولیت بسیار 
سنگینی را بر عهده گرفته ام، اما با برنامه  جدید و 
دانش به روزتر به این تیم آمده ام تا ان شاءالله با یاری 
خداوند بزرگ و همت و تلاش و دلسوزی همیشگی 
مدیریت باشگاه و صمیمیتی که در بین اعضای تیم 

وجود دارد بار دیگر قهرمان ایران شویم.
شهره غلامی بیان کرد: برای یک فصل هدایت 
تیم ایثار قم با مدیریت باشگاه قرارداد امضا کرده ام 
و تمرینات منظم تیم ما به میزبانی سالن شهدای 
بهزیستی قم در حال برگزاری است، ضمن اینکه 
تمام بازیکنان قدیم و جدید تیم در اردو حضور دارند 
و بدون کمی و کاستی به فکر یک شروع موفق  در 

لیگ برتر ۹5 هستیم.
*60 درصد از نفرات تیم فصل گذشته از 

ایثار قم جدا شده اند
وی با بیان اینکه در حدود 60 درصد از نفرات تیم 
فصل گذشته از ایثار قم جدا شده اند، عنوان کرد: با 
این حال چهره ه با تجربه و میدان دیده ای همچون 
محمدرضا کریمی را حفظ کرده ایم و نفراتی که در 
این چند سال برای ایثار قم بسیار خوب و مثمر 
ثمر بوده اند نظیر اسماعیل فاضلی، حسن عبدی و 

علی اکبر ابراهیمی نیز در تیم ما حضور دارند.
سرمربی تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم ابراز کرد: 
همچنین تعدادی از بازیکنان قمی و نفراتی که در 
فصل گذشته رقابت های لیگ دسته دوم باشگاه های 
کشور با تیم ایثار قم قهرمان شده اند جزو مهره های 
ایثار قم برای فصل جدید لیگ برتر بسکتبال با ویلچر 

ایران هستند.
وی خاطرنشان کرد: قرعه کشی بازی های فصل 
جدید لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور 
انجام شده و تیم ما حریفان خود را در لیگ امسال 
شناخته و با توجه به اینکه باید از آبان ماه به مصاف 
حریفان خود برویم، تمرینات را جدی تر و با حضور 

تمام بازیکنان برگزار می کنیم.
شهره غلامی با اشاره به قرار داد یک ساله خود با 
تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم، در پایان اظهار کرد: 
مذاکرات اولیه ام با تیم مونیخ آلمان برای فصل انجام 
شده بود اما همواره ایثار اولویت اصلی من است، 
مونیخ  باشگاه  اول  مشاور  عنوان  به  اینکه  ضمن 

منصوب شده ام.



 

5 علمی و سلامت 

یک روانپزشک عنوان کرد؛

استرس و عوامل محیطی مهمترین فاکتور 
ناباروری در مردان

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، گفت: پژوهش ها نشان 
می دهد استرس، شرایط محیط و شیوه زندگی در ناباروری مردان تاثیر مستقیم دارد. 
به گزارش  مهر، دکتر مصطفی حمدیه در خصوص تأثیر استرس در ناباروری مردان، 
اظهارداشت: تولید اسپرم، تولید تخمک، سیکل قاعدگی در خانم ها، بسیار تحت تأثیر 
استرس قرار می گیرد و خانم هایی که دارای استرس هستند بیشتر مواقع دچارعادت 

ماهانه های نا منظم می شوند.
این روانپزشک افزود: ثابت شده در مردان هم به این صورت است و همانطور که 
عوامل استرس زا در زنان موجب اختلال می شود در مردان هم در ناباروری تأثیر 
گذاربوده و تولید اسپرم و تعداد اسپرم وقتی تحت تأثیر استرس قرار می گیرد باعث 
ناباروری شده و در این کنگره سعی شده بیشتر به ناباروری مردان از نگاه استرس 

پرداخت.
وی گفت: در اولین کنگره ناباروری مردان، پانلی در خصوص بیماری های سیستمیک 
از قبیل دیابت، قلب و عروق، بیماری های روانی و افسردگی و اضطراب ارائه خواهد 

شدکه در ناباروری تاثیرگذار هستند.
حمدیه ادامه داد: همچنین ثابت شده استرس و اضطراب و عوامل محیطی در مردان 
بر روابط زناشویی تأثیر گذار است و باعث کاهش اسپرم می گردد و برخی از مردانی که 

در معرض استرس روانی قرار می گیرند نابارور هستند.
عضو هئیت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تصریح کرد: سبک زندگی، 
تغذیه مناسب، آب و هوا، انواع استرس های روانی که روزانه با آنها مواجه هستیم و در 
معرض انواع و اقسام آنها قرار داریم، باید در مواجهه با آنها مدیریت خوبی داشته باشیم 

تا درصد ناباروری در مردان را کاهش دهیم.
حمدیه افزود: بعضی از بیماران روانی که بیماری آنها حاد است این افراد به خاطر 
عوامل ژنتیک خیلی راحت بیماری خود را از طریق ژن به نسل بعدی منتقل می کنند 
و نزدیک به 50 درصد نیز ممکن است بیماری خود را به فرزندانشان منتقل کنند و 
از لحاظ بهداشت روانی اگر مزدوج شدند حدالامکان نباید بچه دار شوند و باید حتما 
قبل از ازدواج مشاوره داشته باشند تا در صورت بچه دار شدن کودکی با کمترین 
عارضه متولد شود. وی گفت: متاسفانه جامعه اصلا توصیه های بهداشتی و روانی را 
جدی نمی گیرد و فرهنگ سازی نشده و خانواده ها به خیال اینکه اگر ازدواج صورت 
گیرد با بچه دار شدن مشکل حل خواهد شد اقدام به این کار می کنند در صورتی که 
ژن معیوب را منتقل کرده و کودکی با اختلالات روانی متولد می شود که این به ضرر 

خانواده و جامعه است.
نهمین کنگره تازه های باروری و ناباروری و اولین کنگره ناباروری مردان از 26 تا 28 

آبان ۹5 در تالار ابوریحان دانشگاه شهید بهشتی برگزار می شود.

تحقیقات نشان می دهد؛

رژیم غذایی حاوی پروتئین بالا 
عامل کاهش چربی کبدچرب

طبق مطالعه جدید تغذیه ای، افراد مبتلا به دیابت نوع2 می توانند با مصرف رژیم 
غذایی حاوی پروتئین بالا در مدت 6 هفته، چربی کبدشان را تا 48 درصد کاهش 

دهند. 
به گزارش  مهر، تیم محققان موسسه تغذیه ای انسانی آلمان دریافتند رژیم غذایی 
حاوی میزان بالای پروتئین تاثیر قابل توجهی بر کاهش چربی کبد افراد مبتلا به 
دیابت نوع2 دارد. به گفته محققان، عمدتا پروتئین گیاهی یا حیوانی در این مورد 

فرقی ندارند.
آندریاس فایفر، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »بیماری کبد چرب 
غیرالکلی شایع ترین نوع بیماری مزمن کبدی است که در صورت عدم درمان، موجب 
بروز بیماری دیابت نوع2 می شود و می تواند تبدیل به سیروز کبدی شده که می تواند 
منجر به مرگ شود.« در مطالعات مختلف در سراسر جهان به بررسی تاثیرات رژیم 
غذایی حاوی میزان بالای پروتئین بر متابولیسم انسانی پرداخته شده است. در بسیاری 
از این مطالعات دانشمندان تاثیرات سودمندی بر وزن بدن، میزان چربی کبد، میزان 
چربی خون، میزان گلوکز خون در بلندمدت و حفظ توده عضلانی را مشاهده کرده 
اند. در برخی مطالعات هم این نتیجه گیری حاصل شده که مصرف بالای پروتئین می 

تواند موجب کاهش فعالیت انسولین شده و بر عملکرد کلیه ها تاثیر گذارد.
در مطالعه فعلی، محققان آلمانی تاثیر دو رژیم غذایی پُر پروتئین را بر متابولیسم 
٣۷ مرد و زن 4۹ تا ۷8 ساله که مبتلا به دیابت نوع2 بودند بررسی کردند. در اکثر 
شرکت کنندگان کبد چرب هم وجود داشت. هر دو رژیم غذایی حاوی میزان بالای 
پروتئین فقط از لحاظ منبع گیاهی یا حیوانی با یکدیگر فرق داشتند. منبع اصلی 
گروه پروتئین گیاهی غذاهای نظیر نودل یا نان بودند که با پروتئین نخود غنی شده 
بودند. گروه پروتئین حیوانی شامل محصولات لبنی کم چرب و همچنین گوشت 
سفید و ماهی بود. به گفته فایفر، »نتایج نشان داد همه شرکت کنندگان مطالعه از 
مزایای رژیم غذایی حاوی پروتئین بالا بهره بردند. تاثیرات منفی بر عملکرد کلیه ها 
یا متابولیسم گلوکز هم مشاهده نشد. اما نتایج نشان داد که میزان چربی کبدی به 
شکل قابل توجهی کاهش یافت و در نیمی از شرکت کنندگان تا بیش از 50 درصد 

این کاهش مشاهده شد.«
وی در ادامه می افزاید: »ما همزمان با این نتایج، شاهد تغییرات مطلوبی در کبد و 
متابولیسم چربی، بهبود حساسیت انسولین در شرکت کنندگان و کاهش قابل توجه 

در فاکتور 21 هورمون فیبروبلاست در خون نیز بودیم.«

محققان عنوان می کنند؛

احساس تنهایی نشانه اولیه آلزایمر است
به گفته محققان، احساس تنهایی می تواند هشداری برای بیماری قریب الوقوع 

آلزایمر در سالمندان باشد. 
به گزارش مهر، محققان مرکز تحقیق و درمان آلزایمر بوستون دریافتند سالمندان 
سالم با میزان بالای آمیلوئید در مغز بیش از افراد دارای میزان کمتر آمیلوئید احساس 

تنهایی می کنند. آمیلوئید نوعی پروتئین مرتبط با بیماری آلزایمر است.
دکتر نانسی دونووان، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »در مورد افرادی 
که دارای میزان بالای آمیلوئید هستند و در حقیقت در معرض ریسک بالای آلزایمر 

قرار دارند، ۷.5 بار این احتمال بیشتر است که تنها بوده و احساس تنهایی کنند.«
به گفته وی، مطالعات همواره نشان داده اند افرادی که به لحاظ اجتماعی فعال باقی 

می مانند بسیار کمتر در معرض ابتلا به دمانس یا زوال عقل قرار دارند.
اما نتایج مطالعه جدید این رابطه را به گونه ای دیگر نشان می دهد؛ افرادی که 
در مراحل اولیه آلزایمر قرار دارند احتمالا بیشتر مستعد احساس تنهایی یا انزوای 

اجتماعی هستند.
دونووان در ادامه توضیح می دهد: »افرادی که در مغزشان تجمع آمیلوئید در حال 
شکل گیری است به لحاظ درک، فهم یا واکنش نسبت به محرک ها یا تعاملات 
اجتماعی به خوبی عمل نمی کنند. این وضعیت می تواند نشانه اجتماعی اولیه تغییر 

شناختی باشد.«
در این مطالعه، تیم تحقیق4٣ زن و ٣6 مرد با میانگین سنی ۷6 سال را بررسی 
کردند. تمامی افراد سالم بوده و هیچ نشانه ای از آلزایمر یا دمانس در آنها وجود نداشت.

محققان بعد از استفاده از تست های روانشناسی استاندارد برای اندازه گیری میزان 
تنهایی فرد و اسکن مغز برای تشخیص میزان پروتئین آمیلوئید دریافتند افراد دارای 
میزان بالای آمیلوئید در قسمت غشای مغز ۷.5 برابر بیشتر احساس تنهایی می 

کردند.

محققان می گویند؛

ترک وعده شام شیوه ای موثر در کاهش وزن
به گفته محققان، زود غذا خوردن و ترک چند وعده شام می تواند موجب افزایش 

چربی سوزی شده و به کنترل وزن کمک کند. 
به گزارش مهر، نتایج یک تحقیق نشان می دهد خوردن وعده غذایی کوچک در 

طول روز و ترک وعده غذایی شام می تواند تاثیر مثبتی بر سلامت داشته باشد.
طبق گزارش محققان دانشگاه آلاباما آمریکا، افراد دارای اضافه وزن که در طول روز 
غذا می خورند و در طول شب غذا نمی خورند کمتر دچار گرسنگی شده و چربی 

بیشتری در طول شب می سوزانند.
کورتنی پترسون، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »ما در این مرحله 
هنوز مطمئن نیستیم که آیا کل چربی سوزی در بدن افزایش می یابد یا نه. ما برای 

بهبود شیوه چربی سوزی نیاز به انجام مطالعات گسترده تری داریم.«
با وجودی که هنوز ارتباط مشخصی بین غذانخوردن در طول شب و کاهش وزن 

وجود ندارد، اما این موضوع برای دنیای تغذیه حائز اهمیت است.
به گفته محققان، غذا نخوردن در طول روز ذاتاً موجب گرسنه تر شدن فرد می شود.

این شیوه که به آن »تغذیه محدود به زمان اولیه« گفته می شود بر روی حیوانات 
انجام شده و نتیجه آن کاهش توده چربی و ریسک ابتلا به بیماری های مزمن بوده 

است.

 روش برای جوان ماندن بدون
 بوتاکس کردن

 انسان ها شیفتیه زیبایی هستند. از آنجایی که بانوان روحیه بسیار لطیفی تری نسبت 
به آقایان دارند این خواسته در آنها نمود بیشتری دارد. روش هایی چون بوتاکس 
کردن که یک روش دارو درمانی محسوب می شود برای جوان کردن صورت  به 
پوست تزریق می شود. این کار چین و چروک پوست صورت را، در نواحی  پیشانی 
و کناره چشم صاف می کند و چهره انسان را جوانتر از قبل نشان می دهد.  بوتاکس 
کردن علاوه بر هزینه و وقت گیری زیاد که دارد، ممکن است عوارض جبران ناپذیری 
بر روی پوست بدن ایجاد کند. در این گزارش مواردی جمع آوری شده که با پیروی 
آز آن می توانید پوستی جوان را  بدون درد و هزینه زیاد و استرس حاصل از بوتاکس 

کردن تجربه کنید.   
 استفاده ازکرم مرطوب کننده 

  اگر شما به فکر زیبایی هستید استفاده از کرم مرطوب کنند روش بسیار کارآمد 
و خوبی است. تامین رطوبت برای پوست به شادابی و جوان ماندن آن کمک بسیار 
زیادی می کند و همچنین استفاده از کرم می تواند پوست شما را از مضرات نور آفتاب 
حفظ کند.  مرطوب کردن پوست علی الخصوص در مناطق خشک و در طول زمستان 

بسیار توصیه می شود.  
 آب بیشتری بنوشید

کمبود آب بدن باعث چروکیدگی پوست می شود این را می توان در انگور آبدار و 
خشک شده ملاحضه کرد انگوری که آب خود را از دست داده را دیده اید که چقدر 
چروکیده می شود از این رو آب فراوان به اندازه توان خود بنوشید تا پوستی شاداب و 

با طراوت داشته باشید.
 خوردن ماهی و محصولات تازه 

آنتی اکسیدان ها برای جوان ماندن پوست بسیار تاثیر گذار هستند از آنجایی که 
آنتی اکسیدان ها رادیکال های آزاد بدن را کنترل می کنند این خود برای پیشگری 
بسیاری از بیماری ها موثر می باشند زیرا رادیکال های آزاد خود عامل انواع بیماری ها 
محسوب می شوند. مد نظر داشته باشید که انواع سبزیجات تازه سرشار از آنتی 

اکسیدان هستند. 
 خوردن ماهی و آبزیان دریایی که غنی از امگا ٣ هستند و خاصیت ترمیمی بسیار 

بالایی دارند نیز توصیه می شوند.  
کاهش مصرف شکر و مواد قندی

شکر و مواد قندی زیاد برای بدن شما مضر است، مصرف زیاد شکر یا مواد قندی در 
رژیم غذایی تان باعث می شود که سطح کلاژن و الاستین که موجب پایداری و شادابی 
پوست تان است کم شود و از این رو پوست شما دچار آسیب دیدگی و چروک شود.  

مراقب آرایش کردن خود باشید 
اطلاعات کافی درباره موادی که در هنگام آرایش استفاده می کنید داشته باشید که 
پوست تان را خشک نکنند و همچنین استفاده از موادی که باعث حساسیت درپوست 
شما می شود خوداری کنید. وقتی بعد از آرایش خود متوجه شدید صورت تان قرمز یا 
دوچار خارش می شود صورت تان را با آب و صابون شستشوی صورت، خوب بشویید 
تا اثرات زیان بار مواد آرایشی از روی پوست تان پاک شود. آرایش برای زیباتر شدن 

شماست پس در استفاده از مواد آرایشی دقت لازم را داشته باشید.  
 A استفاده ازویتامین 

ویتامین A باعث می شود تا حجم سلول پوستی افزایش یابد و کلاژن )کلاژن باعث 
شادابی و طراوت پوست می شود(جدید در آن تولید شود این کلاژن جدید در صاف 

و یک دست شدن پوست شما کمک فراوانی می کند. 
 درمان با لیزر 

برای رهایی از لک های قهوه ای روی پوست، بهترین روش استفاده از لیزر می باشد. 
وقتی لک های روی پوست خود را با لیزر از میان بردید توجه داشته باشید حتما از 
کرم های ضد آفتاب استفاده کنید و سطح پوست خود را همواره مرطوب نگه دارید. 

البته با مشورت با دکتر این کارها را انجام دهید.   
  خواب کافی 

8 ساعت خواب در طول شبانه روز توصیه می شود این کار از تیره شدن دور چشم 
جلوگیری نموده و به پوست تان اجازه می دهد که در طول استراحت شما به بازسازی 

خود بپردازد.

محققی از دانشگاه علوم پزشکی تهران با بهره گیری از ابریشم طبیعی، نانوداربستی 
جهت ترمیم بافت های آسیب دیده  ناحیه  رباط تولید کرده است؛ این طرح آزمایشگاهی 
می تواند ورزشکاران و بویژه فوتبالیست ها را به درمان سریع تر و بهینه تر آسیب دیدگی 

رباط صلیبی امیدوار کند.
پارگی تاندون و رباط زمانی اتفاق می افتد که مفصلی نظیر زانو در اثر چرخش 
ناگهانی، فشار بیرونی یا هر چیز دیگری آسیب ببیند. پارگی رباط صلیبی زانو یکی از 
رایج ترین آسیب های رباط در بدن است. روش های معمول درمان آسیب رباط به دو 
دسته  روش های سنتی و روش های جراحی تقسیم می شوند. در روش های جراحی، 
بافتی از قسمت های دیگر بدن خود بیمار و یا بافت مربوط به اجساد را به رباط یا تاندون 
آسیب  دیده پیوند می زنند. این روش ها دارای معایبی است که علم پزشکی را به سمت 
بهره گیری از مهندسی بافت و فناوری نانو جهت ترمیم هر چه بهتر این آسیب ها سوق 

داده است.
مریم شریفی اقدم، مجری طرح، ضمن یادآوری این مطلب که داربست یکی از 
اجزای اصلی مهندسی بافت است که بستر مناسب برای رشد و تکثیر سلولی را فراهم 
می کند، در رابطه با ویژگی اساسی داربست های مورد استفاده در ترمیم آسیب دیدگی 
رباط گفت: بافت های پیوندی همچون تاندون و رباط نیازمند دو ویژگی اساسی شامل 
مقاومت مکانیکی و زیستی هستند. در این پژوهش با استفاده از ابریشم تهیه شده از 
کرم ابریشم و کلاژن استخراج شده یک محیط مناسب برای رشد سلول ها در داربست 

فراهم شده است که جهت ترمیم بافت رباط یا تاندون مورد استفاده قرار گرفته است.
این محقق در ادامه در رابطه با اهمیت اجرای این طرح افزود: این طرح می تواند 
دید جدیدی از ترمیم بافت باشد. با بهره گیری از این طرح، بیمار از عوارض ناشی از 
روش های معمول جراحی مصون می ماند و بافت طبیعی بدن خود بیمار عیناً جایگزین 
می شود. حتی پیش از هر آسیبی می توان نمونه  بافت را از قبل برای بیمار آماده کرد و 
به شکل رزرو فراهم آورد تا در زمان نیاز به خصوص در ورزشکاران و سالمندان دسترسی 

به آن سریع و راحت باشد.

 گام مهم محققان کشور برای ترمیم فوری
 رباط صلیبی با کمک مواد طبیعی

محققان دانشکده مهندسی نساجی دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر زخم پوش های هیدروژلی را عرضه کردند که 
نتایج مطلوبی در زمینه بهبود زخم در فاز حیوانی داشته 
و قرار است این طرح بر روی انسان نیز مورد آزمون 

قرار گیرد.
 دکتر ثریا قیم پور مجری طرح با بیان اینکه پوست 
انسان، همواره در معرض آسیب های فیزیکی نظیر 
سایش، ضربه، سوختگی و بریدگی قرار دارد، گفت: این 
امر ممکن است موجب بروز زخم در سطح پوست شود. 
روش های مختلفی برای مراقبت از زخم ارائه شده است 
که اغلب آنها بر مبنای ایجاد شرایط مناسب در بهبود 

سریع زخم و جلوگیری از عفونت استوار است.
وی با تأکید بر اینکه ترمیم زخم، تنها به نوع داروی 
روش های  کرد:  خاطرنشان  ندارد،  بستگی  صرفی  م
پوشش زخم و ماده مورد استفاده جهت پوشش نیز در 

این زمینه اهمیت دارد.
این محقق، مرطوب نگهداشتن محیط زخم جهت 
مصون  شده،  ترشح  مایع  جذب  آن،  بهبود  سریع  ت
نگهداشتن محل زخم از باکتری و آلودگی، غیرسمی 
و غیرچسبنده بودن را از ویژگی های زخم پوش ایده آل 
دانست و ادامه داد: تاکنون داروهای مختلفی به منظور 
سرعت بخشیدن به روند ترمیم زخم به کار رفته اند 

ولی گیاهان دارویی به دلیل خواص درمانی مختلف و 
عوارض جانبی کم، می توانند نقش مهمی در تسریع 

روند ترمیم زخم داشته باشند.
وی با اشاره به مطالعات انجام شده در این زمینه 
کالای  »تکمیل  عنوان  با  مطالعات  این  شد:  ادآور  ی
سلولزی بر پایه هیدروژل کتیرا حاوی گیاهان دارویی و 
نانوذرات اکسید روی جهت کاربرد در زخم پوش ها« در 

قالب کار پژوهشی پایان نامه دکتری انجام شد.
شده،  تولید  پوش های  زخم  به  اشاره  با  یم پور  ق
خاطرنشان کرد: این زخم پوش، حاوی عصاره گیاهان 
دارویی است که به صورت نانوکپسول هایی بر سطح 
پارچه پنبه ای قرار گرفته و از نانوذرات اکسید روی نیز 

در راستای افزایش خاصیت ترمیم زخم استفاده شد.
وی تأکید کرد: نتایج تحقیقات انجام شده نشان 
می دهد، بهترین راهکار جهت افزایش طول عمر و 
رهایش کنترل شده عصاره ها و اسانس های گیاهی، 
انکپسوله کردن آنها در پوسته پلیمری است. با توجه به 
نقش مهم پلیمر مصرفی به عنوان دیواره نانوکپسول ها 
در کارایی زخم پوش تهیه شده، استفاده از پلیمری 
طبیعی، ارزان و سازگار با پوست در این محصول حائز 

اهمیت است.
مجری طرح اضافه کرد: بر این اساس در این طرح 
تحقیقاتی، از بیوپلیمر طبیعی کتیرا به دلیل داشتن 
زیست سازگاری،  زیست تخریب پذیری،  یژگی های  و
عدم سمیت و قابلیت تورم و ایجاد محیطی مرطوب، به 

عنوان دیواره نانوکپسول ها استفاده شد.
وی روش استفاده شده برای تولید نانوکپسول ها را 
تکنیک جدیدی دانست و توضیح داد: زخم پوش نهایی 
از سنتز درجای نانوکپسول های حاوی عصاره گیاه 
دارویی بر سطح الیاف حاوی نانوذرات اکسید روی 
تهیه شده طی واکنش سونوشیمیایی در حضور بیوپلیمر 

طبیعی کتیرا تولید شد.
قیم پور از انجام تست های آزمایشی این زخم پوش 
خبر داد و اظهار کرد: آزمون های مختلفی نظیر بررسی 
تست  خراش،  ارزیابی  آزمون  ضدمیکروبی،  عالیت  ف
سمیت سلولی بر اساس روش رنگ سنجی MTT و 
آزمون حساسیت پوستی بر روی موش صحرایی برای 

ارزیابی کفایت درمانی این زخم پوش انجام گرفت.
از این  مجری طرح به بیان نتایج به دست آمده 
آزمایش ها پرداخت و یادآور شد: نتایج آزمون ترمیم 
زخم نشان داد که در مدت 48 ساعت نرخ مهاجرت 
سلولی صد درصد بوده و در ارزیابی سمیت سلولی 
نسبت به سلول فیبروبلاست اولیه انسانی نشان از بقای 

سلولی ۹6 درصدی داشته است.
وی عدم ایجاد حساسیت پوستی در آزمون انجام 
شده بر روی موشهای صحرایی و فعالیت ضد میکروبی 
100 درصد نسبت به باکتری های »استافیلوکوکوس 
اورئوس« و »اشرشیاکلی« را از مهمترین ویژگی های 

زخم پوش تهیه شده ذکر کرد.
این محقق با تأکید بر اینکه این پایان نامه، از طرف 
ستاد توسعه فناوری نانو به عنوان طرح مبتنی بر نیاز 
صنعت مورد تأیید قرار گرفته است، ادامه داد: در این 
راستا، آزمون های مختلف کفایت درمانی بر روی انسان 
نیز انجام خواهد شد تا شرایط لازم جهت تجاری سازی 

و ورود به بازار آماده شود.
به گفته وی با توجه به قیمت ارزان، قابلیت تولید 
این  تولید  اولیه،  مواد  بودن  دسترس  در  و  سان  آ
زخم پوش هیدروژلی از لحاظ اقتصادی به صرفه خواهد 
بود. همچنین، استفاده راحت و عدم نیاز به تعویض مکرر 
زخم پوش با توجه به رهایش کنترل شده دارو می تواند 
نقش مهمی در راحتی بیمار و کاهش هزینه های درمان 

نیز داشته باشد.

محققان دانشگاه دوک برای اولین بار موفق به کشف پروتیئن مسئول ترمیم نخاع 
آسیب دیده شدند.

به گزارش ایسنا و به نقل از ساینس دیلی، محققان با مطالعه بر روی گونه ای از 
ماهیان تزئینی با نام گورخرماهی موفق به شناسایی پروتئین ترمیم کننده نخاع 

شدند. 
سیستم عصبی محیطی در این گونه از ماهیان کاملا انعطاف پذیر است به  طوری  
که حتی در مواردی که نخاع کاملا قطع شده باشد، پروتئین های ترمیم کننده به 

سرعت دو سر قطع شده نخاع را ترمیم می کنند.
پروفسور کنت پوز، متخصص بیولوژی سلولی از دانشگاه دوک عنوان کرد: پروتئین 
ترمیم کننده نخاع در واقع قابل توجه ترین شاهکار طبیعت است که باعث اثبات 

نظریه باززایی یا احیاء سلولی در جانوران است.
وی افزود: شناخت این پروتئین قطعا اولین گام برای درمان نوین ضایعه قطع نخاع 
در انسان است چرا که درمان ضایعه نخاعی و ترمیم بافت آسیب دیده نخاع در انسان 

به نوعی در پیوند با روند ترمیم این عارضه در گورخرماهی است.

محققان دریافتند که هنگام قطع شدن نخاع در گورخر ماهی، گونه  خاصی از 
پروتئین ها در محل قطع شده به طور غیرقابل طبیعی بلند می شوند و خود را به 
سر دیگر قطع شده نخاع می رسانند و پس از تشکیل اولین پل میان دو سر نخاع 
سلول های عصبی نخاع نیز به تبعیت از این رفتار، فاصله کانال قطع شده را طی و در 

نهایت محل آسیب را ترمیم می کنند.
محققان برای کشف جزئیات پدیده  بسیار پیچیده ترمیم نخاع در این ماهی از 
تکنیک شناخت سلولی استفاده کردند. در این روش تغییرات در فعالیت ژنی پس از 
آسیب نخاعی مورد بررسی قرار می گیرد. محققان پس از مطالعه بسیار بر روی روند 
تغییرات ژنی پس از آسیب نخاعی دریافتند که تراکم پروتئین موسوم به CTGF در 

بافت پیونددهنده محل آسیب نخاع بسیار زیاد است.
مهمترین دستاورد این مطالعه کشف شباهت ۹0 درصدی پروتئین CTGF انسان 
در مقایسه با گورخر ماهی است. به طوریکه پس از تزریق پروتئین CTGF انسان به 
ماهی آسیب دیده مشخص شد که روند ترمیم نخاع آسیب دیده افزایش یافت و 

پس از دو هفته، معلولیت ناشی از قطع نخاع در ماهی برطرف شد.

اتمام ساخت یک  به  موفق  تازگی  به  طراحان 
ترمینال کشتی در استکهلم شدند که چیزی بین 
ترمینال خروج کشتی  و یک  پارک شهری  یک 

است.
ساکنان استکهلم می توانند از سقف این ترمینال 
به عنوان یک پارک عمومی استفاده کنند. آنها از 
این پارک به عنوان یک پل سیال بین شهر و اسکله 

استفاده می کنند.

این ترمینال جدید نشان دهنده حرکت شناورهای 
دریایی و جرثقیل و انبارهای مناطق اطراف خود بوده 
و به عنوان قسمتی طبیعی از بافت شهری عمل کرده 
و به ساکنان آن منطقه اجازه می دهد تا از آن به عنوان 

یک پارک عمومی استفاده کنند.
مناظر سبز متنوع با پله ها، رمپ ها و سوله های این 
ترمینال یک محیط زیبا را برای مردم فراهم کرده و به 
آنها اجازه می دهد تا با قدم زدن در این محیط لحظات 

آرامش بخشی از نمای کشتی ها، مجمع الجزایر و خط 
افق شهر بهره ببرند.

نیروی این ساختمان با انرژی خورشیدی و زمین 
گرمایی از طریق سیستمی که در آن تعبیه شده 

تامین می شود.
انتظار می رود که این ترمینال جدید هم از نظر 
معماری و هم سازگاری با محیط زیست به نقطه 

عطفی جدید برای این منطقه تبدیل شود.

تلاش محققان کشور برای ارائه "زخم پوش های هیدروژلی" در بهبود زخم

احتمال درمان آسیب های نخاعی

احداث پارک روی سقف ترمینال کشتی ها

اگر چه مایکروسافت هنوز از هدست هولولنز خود به عنوان ابزار جنگی استفاده نکرده 
است، اما یک شرکت اوکراینی به نام LimpidArmor هولولنز را در کلاهخود سربازان 

به کار گرفته است.
 LimpidArmor معتقد است فناوری واقعیت مجازی می تواند کارکردهای نظامی 
فراوانی پیدا کند و کلاهخودی برای استفاده سربازان طراحی کرده که در آن از هدست 
واقعیت مجازی هولولنز شرکت مایکروسافت استفاده شده است.این کلاهخود برای 
استفاده فرماندهان تانک ها طراحی شده تا بتوانند از آن در کنار دوربین های سیستم 
های بررسی محیطی به منظور افزایش شناخت و اطلاعات خود از محیط اطراف بهره 
ببرند. این دوربین ها در دو طرف تانک ها و دیگر وسایل نقلیه جنگی نصب می شوند 
و تصاویری را از محیط نبرد به تانک مخابره می کنند.استفاده از هدست های واقعیت 
مجازی در محیط نبرد ردگیری خودکار اهداف را تسهیل کرده و شناسایی دشمن و 
نیروهای خودی و موقعیت هر یک را تسهیل می کند.شرکت LimpidArmor ماه گذشته 
هدست های واقعیت مجازی خود را در نمایشگاه تسلیحات و امنیت در شهر کیف به 
نمایش گذاشت. طراحی این سیستم فعلا به طور آزمایشی صورت گرفته و فعلا برنامه ای 

برای عرضه تجاری آن وجود ندارد

تجهیز کلاهخودهای جنگی
 به هدست های واقعیت مجازی
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بهبود درد مفاصل با پوست لیموترش

نتایج مطالعات نشان می دهد که این میوه خواص ضدسرطانی نیز دارد. اما در این 
مطلب قصد داریم راجع به تاثیر پوست آن روی دردهای مفصلی صحبت کنیم. از 
آنجایی که بخشی از خواص لیموترش در پوست آن قرار دارد بنابراین بهتر است به 

جای دور ریختن از آن استفاده کنید.
لیموترش یک ماده غذایی ضروری برای برنامه غذایی است. نه فقط به این دلیل 
که به غذاها طعم بهتری می دهد. بلکه به این دلیل که خواص مفیدی برای سلامتی 
دارد. لیموترش حاوی میزان قابل توجهی ویتامین C به اضافه میزان زیادی آنتی 
اکسیدان ها و مواد مغذی است. در نتیجه این میوه ترش برای پیشگیری از بیماری ها 
و مشکلاتی مانند سرماخوردگی، آنفلوانزا، التهاب گلو، عفونت های باکتریایی، فشارخون 
بالا و همچنین مشکلات گوارشی و پوستی بسیار مفید است. نتایج مطالعات نشان 
می دهد که این میوه خواص ضدسرطانی نیز دارد. اما در این مطلب قصد داریم به 
تأثیر پوست آن روی دردهای مفصلی صحبت کنیم. از آنجایی که بخشی از خواص 
لیموترش در پوست آن قرار دارد بنابراین بهتر است به جای دور ریختن از آن استفاده 

کنید.
لیموترش در یک نگاه

لیموترش خواص زیادی دارد. این میوه ترش منبع ویتامین های C،A،B1 و B6 و 
همچنین منیزیم، بیوفلاونوئیدها، پکتین، اسیدفولیک، فسفر، کلسیم و پتاسیم و البته 
دیگر ترکیبات مغذی است که سیستم ایمنی بدن را تقویت می کنند. البته خواص 
این ترکیبات به همین جا ختم نمی شود. ترکیبات لیموترش از کبد و معده محافظت 
کرده و با مقابله با اثرات شوم رادیکال های آزاد پوست را سالم و جوان تر نگه می دارند.

تأثیر پوست لیموترش در تسکین دردهای مفصلی
باید بدانید که نیمی از خواص و مواد مغذی لیموترش در پوست آن نهفته است. 
ا این حال به دلیل طعم تلخ آن و البته بر حسب عادت آن را دور می ریزیم و  ب
استفاده نمی کنیم. اکثر افراد عادت دارند که صرفاً از آب لیموترش استفاده کنند 
و پوست آن را خوردنی نمی دانند. اما پوست این میوه ترش حاوی ترکیبات مغذی 
است که علاوه بر بهبود سلامتی به مقابله و تسکین دردهای مفصلی کمک می 
کنند. در پوست لیموترش ترکیبات مهمی از جمله عصاره روغنی سیترون، سیترونل 
و فلاندرن وجود دارد. این ترکیبات به اضافه ویتامین C، اسیدسیتریک، اسیدمالیک، 
اسیدفورمیک، هسپریدین یا پکتین و دیگر ترکیبات موجود در آن باعث می شوند که 

پوست لیموترش ارزشی بالاتر داشته باشد.
باید بدانید که پوست لیموترش خاصیت ضدعفونی کننده قوی دارد و ماده قوی برای 
مقابله با تب محسوب می شود. در واقع عصاره های روغنی معطر موجود در پوست 
آن باعث کاهش درد در مفاصل می شود. چون به آرامش و شل شدن عروق خونی 
کمک کرده و اثر ضدالتهابی ایجاد می کند. این مسئله نیز به تسکین چشم گیر درد 

منجر می شود.
چگونه می شود با لیموترش درد مفاصل را تسکین داد؟

حال که با خواص و فواید پوست لیموترش بیشتر آشنا شدید احتمالاً از این پس 
پوست آن را دور نمی ریزید. اگر می خواهید از تمام فواید و خواص آن برای تسکین 

درد مفاصل بهره ببرید از داروی طبیعی زیر استفاده کنید:
مواد لازم

روغن زیتون بکر
لیموترش ارگانیک
برگ اوکالیپتوس

باند
روش تهیه و استفاده

توصیه اکید داریم که از لیموترش های ارگانیک استفاده کنید. دو عدد لیموترش 
سالم بزرگ انتخاب کرد و پوست آن را به دقت بگیرید. آن ها را داخل یک ظرف درب 
دار ریخته و مقداری روغن زیتون بکر روی آن بریزید تا جایی که روغن به طور کامل 
روی پوست ها را بگیرد. سپس چند برگ اوکالیپتوس به آن اضافه کرده و در ظرف را 
بگذارید و اجازه دهید به مدت 2 هفته استراحت کند. سپس یک گاز یا باند تمیز را به 
آن آغشته کرده و روی مفصل دردناک بگذارید و با شال پشمی آن را ببندید. بهتر است 
این کار را شب ها انجام دهید تا یک شب تمام بدون حرکت ترکیب لیموترش روی 
مفصل دردناک بماند. علاوه بر این کار نیاز به مصرف همزمان این ماده نیز دارید. برای 
همین کافی است دست به کار شوید و یک چای خوشمزه برای خودتان آماده کنید.

چای با پوست لیموترش
برای تسکین درد مفاصل حتماً این چای را تهیه کنید تا بهتر از خواص آن بهره 

گرفته و به نتیجه برسید.
مواد لازم
آب 1 لیتر

پوست لیموترش ارگانیک و آب آن 2 عدد
عسل به میزان لازم

روش تهیه
یک لیتر آب را در ماهیتابه ای بریزید و پوست لیموترش را داخل آن بریزید. به مدت 
15 دقیقه آن را بجوشانید و سپس زیر شعله را خاموش کنید. آب لیموترش ها را نیز 

بگیرید و به آن اضافه کنید. چایتان را صاف کرده و با عسل شیرین کنید.
خواص چای پوست لیموترش

این چای به تسکین درد مفاصل پاها و بازوها کمک می کند. علاوه بر این باعث 
کاهش گاز روده و التهاب می شود. 

چای پوست لیموترش یک سم زدای طبیعی است و به قلیایی شدن خون کمک 
می کند. این چای باعث تقویت سیستم ایمنی بدن و پیشگیری از ابتلا به بیماری 

ها می شود. 
برای کاهش فشارخونتان می توانید به این نوشیدنی اعتماد کنید. چای پوست 
لیموترش وضعیت پوست را بهتر کرده و باعث دفع مازاد چربی و از بین رفتن لکه های 

پوست می شود. می توانید برای خوش بو شدن نفستان از این چای استفاده کنید. 
اگر احساس می کنید عصبی و ناراحت هستید نیز این چای آرامبخش است. 

همچنین باعث تخفیف تنش های روحی و سردرد می شود.



اجتماعی 6

شهردار قم:

 نباید در امر به معروف و نهی منکر 
افراط و تفریط شود

شهردار قم با تاکید بر اینکه زنده نگه داشتن امر به معروف و نهی از منکر سوق دادن 
جامعه به سمت اصلاح است، گفت: ماندگاری نظام به این فریضه دینی وابسته است اما 

افراط و تفریط را قبول نداریم و باید به حدود قانونی توجه کنیم.
مرتضی سقائیان نژاد عصر روز دوشنبه  در همایش تجلیل از فعالان ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر استان قم که در سالن همایش های شهرداری برگزار شد، با بیان اینکه 
جایگاه امر به معروف و نهی از منکر در آیات دینی به خوبی قابل مشاهده است، اظهار 
کرد: تعریف معروف و منکر بر اساس آموزه های دینی برای اقشار مختلف جامعه باید 
تبیین شود. وی با تاکید بر اینکه ترک امر به معروف و نهی از منکر خسران جامعه را به 
دنبال دارد، اضافه کرد: اولیای الهی به صورت مستمر واجب بودن این فریضه دینی را 
مورد تاکید قرار داده اند. شهردار قم به برخی از آیه های سوره آل عمران اشاره کرد و گفت: 
وحدت در درون نظام اسلامی است که می تواند وحدت در برون و در نتیجه موفقیت را 
به دنبال داشته باشد؛ انسان باید بر ایمان فردی تکیه کرده و آن را تا زمان مرگ خود 
حفظ کند. وی با بیان اینکه حفظ وحدت اجتماعی بدون نظارت عمومی امکان پذیر 
نیست، خاطرنشان کرد: بر اساس آیات قرآن کریم برای اینکه جامعه اسلامی حرکت 
خود را در مسیر آموزه های دینی ادامه دهد باید امر به معروف و نهی از منکر را احیا 
کند چرا که در غیر این صورت نمی توانیم قوام و وحدت سازمانی مورد نیاز را در جامعه 
رقم بزنیم. سقائیان نژاد از تاکید آیه 110 سوره آل عمران بر احیای امر به معروف و نهی 
از منکر یاد کرد و افزود: فردی که معروف و منکر را نشناسد نمی تواند امر به معروف و 
نهی از منکر کند؛ برای افزایش تاثیرگذاری امر به معروف و نهی از منکر در جامعه باید 
راهکارهای اجرای این فریضه دینی را نیز مورد بررسی قرار دهیم. وی مخاطب شناسی 
را یکی از الزامات امر به معروف و نهی از منکر دانست و تصریح کرد: آمر به معروف و 
ناهی از منکر باید در مرحله نخست وجودش را به معروف تبدیل کند تا افرادی که او را 
می بینند از انجام یک منکر پرهیز کنند. شهردار قم سلب برکت، توفیق، امنیت از مردم 
و تسلط بدکاران بر جامعه را از آسیب های ترک امر به معروف و نهی از منکر برشمرد و 
گفت: حضرت علی)ع( در نوشتن وصیتنامه برای فرزندان خود به موضوع امر به معروف 
و نهی از منکر تاکید کرده اند. وی به برخی از رخدادهای واقعه کربلا اشاره کرد و ادامه 
داد: امام حسین)ع( بر اساس گفته های خودشان برای اصلاح امت پیامبر اسلام)ص(، امر 
به معروف و نهی از منکر و زنده نگه داشتن سیره اولیای الهی قیام کرده اند. سقائیان نژاد 
یادآور شد: بر اساس تفسیر شهید مطهری از آیه پنج سوره نساء تعبیر رشد به معنای 
حراست از سرمایه های موجود است و امام حسین)ع( با روش های قلبی، زبانی و عملی 
برای حفظ سرمایه اسلام تلاش کرده اند. وی از تغییر افکار و رفتار امت پیامبر اسلام)ص( 
بعد از رحلت ایشان یاد و تصریح کرد: بر اثر گذر تاریخ و فراموشی آموزه های دینی 
اسلام امامتی به اسلام سلطنتی تبدیل شده و جای معروف و منکر با یکدیگر عوض 
شد. سقائیان نژاد با اشاره به اینکه حکومت 600 ساله بنی عباس آموزه های دینی اسلام 
را مورد تاثیر قرار داده است، عنوان کرد: اکنون اسلام اموی در قالب گروه های وهابی 
و تکفیری در حال خودنمایی است چراکه این گروه ها از آموزه های ائمه اطهار)ع( بهره 
نبرده اند. شهردار قم وجود اختلاف میان امت مسلمان را عامل حاکمیت فرهنگ غرب و 
ترویج فرهنگ لیبرالیسم دانست و اضافه کرد: رهبر انقلاب اسلامی نگران نفوذ دشمن در 
حوزه های مختلف هستند به همین علت توجه به امر به معروف و نهی از منکر و اقتصاد 
مقاومتی را مطرح کرده اند. وی با تاکید بر اینکه زنده نگه داشتن امر به معروف و نهی از 
منکر سوق دادن جامعه به سمت اصلاح است، اظهار کرد: ماندگاری نظام به این فریضه 
دینی وابسته است اما افراط و تفریط را قبول نداریم و باید به حدود قانونی توجه کنیم.

معاون حمایت و سلامت خانواده اداره کل کمیته امداد استان قم: 

مددجویان با 20 میلیون تومان 
صاحب منزل مسکونی می شوند

 معاون حمایت و سلامت خانواده اداره کل کمیته امداد استان قم گفت: اگر امسال 
مددجویی بتواند سهم آورده خود را به مبلغ 20 میلیون تومان برساند، بقیه پول موردنیاز 
مسکن را کمیته امداد و خیرین تأمین می کنند تا مددجو صاحب  منزل مسکونی شود. 
عباس جوشقانیان با اشاره به خدمات مشاوره ای کمیته امداد به مددجویان اظهار کرد: 
خانواده ای که آسیب دیده و درگیر بیمارستان و دادگاه است، توان اولویت بندی در زندگی 
را ندارد، چنین خانواده ای نیاز به مددکار و مشاور دارد تا به این خانواده برای مقابله با 
مشکلات کمک کند و برای او در زندگی اولویت بندی انجام بدهد، به همین دلیل ارائه 

بسته خدمتی به مددجویان اثربخش ترین روش کمک به نظر کمیته امداد است.
وی ادامه داد: در استان قم میزان کمک خیرین به کمیته امداد با بسیاری از استان ها در 
کشور قابل  مقایسه نیست، این استان در زمینهٔ میزان مشارکت مردمی و کمک خیرین 
به کمیته امداد جزو سه استان برتر کشور است. معاون حمایت و سلامت خانواده اداره 
کل کمیته امداد امام خمینی استان قم افزود:  خیرین و توده مردم به عملکرد کمیته 
امداد ایمان آوردند و اعتماد کردند و کمک های خود را به کمیته امداد می دهند تا این 
نهاد به عنوان یک واسطه این کمک ها را به دست نیازمندان برساند، وقتی خیرین و 
مردم به کمیته امداد اعتماد می کنند و کمک های خودشان را به این نهاد می دهند، 
وظیفه مدیران کمیته امداد هم بیشتر می شود. جوشقانیان با اشاره به خدمات کمیته 
امداد به مددجویان در حوزه مسکن اظهار کرد: مددجویانی که در استان قم از خدمت 
مسکن بهره مند هستند، دایره شان وسیع تر از سایر استان های کشور است، اگر امسال 
مددجویی بتواند سهم آورده خود را به مبلغ 20 میلیون تومان برساند، بقیه پول موردنیاز 
مسکن را کمیته امداد و خیرین تأمین می کنند تا مددجو صاحب  منزل مسکونی شود. 
وی خاطرنشان کرد: در تأمین مسکن مددجویان باید اولویت بندی صورت بگیرد، تا 
زمانی که یک خانواده پرجمعیت در بین مددجویان کمیته وجود دارد، تأمین مسکن 
یک خانواده یک نفره مددجو اولویت کمیته امداد نخواهد بود، اما اعلام می کنم که 
خانواده هایی که در استان قم زیر پوشش کمیته امداد هستند و حداقل تعداد اعضایشان 
دو نفر باشد، درصورتی که این خانواده مبلغ 20 میلیون سهم آورده خود را تأمین کنند، 
کمیته امداد استان و خیرین برای خرید یا احداث یک واحد مسکونی به این خانواده 

کمک خواهد کرد.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهردار قم:

صنف آهن فروشان قم تا پایان سال
 در شهرک صنوف مستقر می شوند

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهردار قم از استقرار صنف آهن فروشان در 
شهرک صنوف تا پایان سال خبر داد.

سیدامیر سامع با اشاره به ضرورت ساماندهی مشاغل مزاحم در شهر، تصریح کرد: 
مشاغل مزاحم علاوه بر مشکلاتی که برای شهروندان ایجاد می کنند جلوه و منظر 
نامناسبی در شهر ایجاد کرده اند که باید زمینه ای برای جابجایی و انتقال آن ها به مکانی 
مناسب فراهم می شود. معاون شهردار قم با اشاره به اعتراضات مردمی در خصوص 
مشکلات مشاغل مزاحم، گفت: در حال حاضر بستر خوبی برای احداث شهرک خودرو 
فراهم شده و بخش خصوصی با توان و سرعت مناسبی عملیات اجرایی این پروژه را 
پیش می برد که آینده خوبی در انتقال مشاغل آلاینده مرتبط با خودرو با ایجاد این 
شهرک در انتظار خواهد بود. وی با اشاره به وضعیت احداث و تکمیل شهرک صنوف، 
تصریح کرد: این شهرک نیز سال ها دچار مشکل شده بود و نیاز به هماهنگی و همکاری 
بیشتر داشت تا بتوان بستری برای انتقال مشاغل مزاحم شهر به آن فراهم کرد. سامع با 
اشاره به هماهنگی صورت گرفته با صنف آهن فروشان و درب و پنجره ساز برای استقرار 
در شهرک صنوف، خاطرنشان کرد: مشکلات مرتبط با این شهرک حل شده و در صدد 
آغاز استقرار صنوف هستیم. معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم اضافه 
کرد: مشکلات مرتبط با تأمین گاز و برق شهرک برطرف شده و تا پایان سال سعی داریم 

صنف آهن فروشان را در این شهرک مستقر کنیم.

مدیرکل آمار، برنامه و بودجه شهرداری قم خبر داد

 تحقق ۷4 درصدی درآمد شهرداری قم 
مدیرکل آمار، برنامه و بودجه شهرداری قم از تحقق ۷4 درصدی درآمد شهرداری 

در ۷ ماه نخست امسال خبر داد. 
مجید محمدرضاخانی با اشاره به بررسی و ارزیابی عملکرد هفت ماه مجموعه های 
ستادی و مناطق در طی جلسات کنترل و نظارت، اظهار کرد: بر این اساس عملکرد 
مجموعه شهرداری در خصوص پیشرفت فیزیکی پروژه ها بالغ بر 50 درصد است که در 
بین مجموعه مناطق، منطقه های هشت، چهار، هفت و یک و در مجموعه های ستادی 
معاونت شهرسازی از بهترین عملکرد در مجموعه هفت ماه برخوردار بوده اند.مدیرکل 
آمار، برنامه و بودجه شهرداری قم با تاکید بر اینکه کنترل و نظارت بر عملکرد بودجه ای 
و پروژه ای مجموعه های شهرداری برای 688 پروژه به صورت ماهیانه و مسمتر صورت 
می گیرد، خاطرنشان کرد: راه اندازی سیستم کنترل پروژه در شهرداری قم از ابتدای 
سال جاری به صورت کامل عملیاتی شده است که افزایش کارایی و مدیریت بهتر منابع 
را به دنبال خواهد داشت.وی میزان تحقق درآمد پیش بینی شده شهرداری در هفت 
ماه منتهی به مهر ماه را ۷4 درصد عنوان کرد و افزود: با توجه به این موضوع که در سال 
جاری بالغ بر 10 هزار میلیارد ریال هزینه فعالیت های عمرانی در شهر پیش بینی شده 
است که تحقق درآمدها نقش مهمی در اجرای مناسب پروژه های شهری خواهد داشت.

رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان  خبرداد: 

دستگیری کلاهبرداران ۱20 میلیارد ریالی
 با 8 شاکی در اصفهان 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان اصفهان  گفت :دو نفر که آپارتمان 
در رهن بانك را به مبلغ 120 میلیارد ریال فروخته و سپس متواری شده بودند در 
عملیات کار آگاهان پلیس آگاهی استان دستگیر شدند.  سرهنگ ستار خسروی در 
گفت و گو با پایگاه خبری پلیس اظهار داشت: در پی شکایت هشت نفر از شهروندان 
مبنی بر کلاهبرداری 120 میلیاردی از آنان توسط دو نفر موضوع به صورت ویژه در 
دستورکار کارآگاهان اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری این پلیس قرار گرفت. وی افزود: 
در تحقیقات صورت گرفته مشخص شد که دو نفر با همکاری و تبانی یکدیگر و تنظیم 
مبایعه نامه به صورت جداگانه به هر یك از شکات یك واحد آپارتمان را فروخته و وجه آن 
را دریافت کردند که خریداران بعد از مدتی متوجه می شوند که املاك فروخته شده به 
طور کامل در رهن بانك بوده و هم اکنون بانك تمامی املاك را مصادره نموده است. رئیس 
پلیس آگاهی استان با بیان اینکه متهمان پس از این عمل مجرمانه محل سکونت خود 
را تغییر داده و به هیچ کدام از تماسهایشان نیز پاسخگو نبودند اظهار داشت: سرانجام 
کاراگاهان با انجام یك سری اقدامات علمی و تخصصی ویژه یکی از کلاهبرداران که در یك 
مزرعه کشاورزی واقع در یکی از روستاهای اطراف استان مخفی شده بود را شناسایی و 
طی یك عملیات غافلگیرانه دستگیر کردند. این مقام انتظامی بیان داشت: در ادامه محل 
اختفای متهم دیگر این پرونده نیز در یکی از محله های شهر اصفهان شناسایی و در یك 
عملیات ضربتی دستگیر و به پلیس آگاهی منتقل شد. سرهنگ خسروی با بیان اینکه 
متهمان در تحقیقات صورت گرفته به انجام این کلاهبرداری اقرار کردند اظهار داشت: 
این افراد هم قبل از فروش ملك و هم بعد از آن با به رهن گذاشتن اسناد از بانك مبالغ 
کلانی وام گرفته از پرداخت اقساط خودداری کرده بودند که در این زمینه بانك نیز با 
اقدام قانونی و صدور اجرائیه نسبت به مصادره کلیه املاك فروخته شده اقدام کرده است. 
رئیس پلیبس آگاهی استان خاطر نشان کرد: کلاهبرداران در قرارداد تنظیمی با شکات 
متعهد گردیده بودند کلیه خریداران را جهت انتخاب و خرید مصالح ساختمانی و اقلام 
مربوطه به دبی اعزام و نسبت به خرید لوازم اقدام می کنند که از انجام تعهدات خود 
امتناع و از انتقال املاك در دفترخانه نیز خودداری می کردند. سرهنگ خسروی با بیان 
اینکه متهمان با قرار قانونی روانه زندان شده و اقدامات برای احقاق حقوق مالباختگان 
ادامه دارد گفت: توصیه ما به شهروندان این است کسانی که اقدام به خرید ملك، اموال 
منقول و غیر منقول می کنند می بایست اسناد اموال را حتماً رؤیت نمایند و با مراجعه 
به مراجع قانونی از اصالت آنها اطمینان حاصل نمایند. این مقام انتظامی عنوان داشت: 
به شهروندان توصیه می کنیم از تنظیم مبایعه نامه، اجاره نامه و .. در بنگاه های غیر 
مجاز خودداری کنند و حتماً به دفترخانه های رسمی و دارای مجوز مراجعه نمایند و 
قبل از پرداخت وجوه به فروشنده از اینکه ملك در رهن بانك است و وضعیت مصادره 
شدن یا نشدن آن اطمینان حاصل کنند. وی با بیان اینکه فاصله خرید یك ملك تا زمان 
تنظیم و انتقال سند در دفترخانه های اسناد رسمی می بایست بسیار کوتاه باشد و 
در کمترین زمان ممکن این انتقال صورت پذیرد اظهار داشت: خریداران اگر چنانچه 
فروشنده از ارائه سند ملکی خودداری نمود می بایست سریعاً موضوع را از طریق مراجع 

قانونی پیگیری نمایند.

فرمانده انتظامی منوجان  :

کوله کش ها با ۱08 کیلو تریاک دستگیر شدند 
فرمانده انتظامی "منوجان" از دستگیری چهار نفر قاچاقچی با سه کوله پشتی 
تریاك به وزن 108کیلو خبر داد. سرهنگ رضا محمد حسنی  در گفت و گو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس گفت: ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرستان حین اجرای 
ایست و بازرسی مقطعی در محور هشت بندی -چاه شاهی متوجه تردد افراد ناشناسی 
به صورت پیاده از نزدیکی محل شدند. وی افزود: ماموران با رعایت جوانب قانونی به 
تعقیب این افراد پرداختند و پس از چند کیلومتر افراد مشکوك متوجه حضور ماموران 
شده و به سمت کوه های اطراف متواری شدند. سرهنگ محمد حسنی اظهار داشت: 
ماموران اقدام به ردزنی جهت دستگیری افراد کرده که حین ردزنی موفق شدند سه 
کوله پشتی به وزن 108 کیلو تریاك را در مسیر کشف کنند. وی بیان داشت: ماموران 
پس از یك سری اقدامات اطلاعاتی و  پاك سازی محل به یك دستگاه خودرو پژو پارس 
با چهار نفر سرنشین مشکوك و طی اقدامی ضربتی هر چهار نفر را دستگیر و خودرو را 
توقیف کردند . وی با اشاره به اعتراف متهمان به جرم خود بیان داشت: مواد کشف شده 
، خودرو توقیفی و چهار نفر متهم پس از تشکیل پرونده تحویل مقامات قضائی شدند. 
سرهنگ محمد حسنی در پایان خاطر نشان کرد: اشرار و قاچاقچیان بدانند ماموران 
نیروی انتظامی با رصد به موقع مسیر های تردد عرصه را بر این افراد تنگ کرده و اجازه 

نخواهند داد این افراد به اهداف خود دست پیدا کنند.
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آرامش از مهم ترین مقوله های زندگی سالم و 
آلودگی صوتی از تهدیدهای جدی سلب این آرامش 
است که جزیی از زندگی شهری شده و از نگاه 

بسیاری از مردم مغفول مانده است. 
امروزه آلودگی صوتی از ویژگی های شهرهای 
بزرگ و پرجمعیت محسوب می شود و به دلیل 
بی توجهی افکار عمومی و ناملموس بودن آن، این 
مشکل به چالشی خاموش تبدیل شده و کمتر فردی 

به دنبال ریشه یابی و حل این معضل است. 
شهر قم از جمله کلانشهرهای کشور است که در 
سال های اخیر با رشد قابل ملاحظه مهاجرت مواجه 
شده و به تبع آن در حوزه شهری توسعه زیادی یافته 
است و از طرفی دیگر با توجه به زائرپذیر بودن و 
قرار گرفتن در محور مواصلاتی 1۷ استان کشور، 
ترددهای زیادی در درون این شهر صورت می گیرد. 
ر اساس اعلام پلیس راهنمایی و رانندگی قم،  ب
100 هزار خودرو و ٣10 هزار موتورسیکلت در این 
شهر تردد می کنند که نسبت به وسعت و جمعیت 

این شهر آمار قابل ملاحظه ای است. 
همچنین قرار گرفتن مجتمع های تجاری در 
مرکز این شهر، باعث شده آمد و شد وسایل نقلیه 
در خیابان های منتهی به مرکز شهر افزایش قابل 
ملاحظه ای یابد و آلودگی صوتی ناشی از این عوامل 

باعث مشکلاتی برای شهروندان شود. 
هر صدایی که با آرامش انسان ها درگیر شود، 
آلودگی صوتی به شمار می رود و متاسفانه این 
معضل جزو جدایی ناپذیر زندگی شهروندان شده و 
در دراز مدت مضراتی برای شنوایی و روان انسان 

دارد. 
 کارشناس شنوایی شناسی اداره کل بهزیستی قم 
در گفت و گو با ایرنا، بیان کرد: عواملی مختلفی باعث 
آلودگی صوتی در شهرها می شود که افزایش وسایل 
نقلیه به دلیل رشد جمعیت، مهم ترین علت است و 
سلامت همه افراد جامعه را تحت تاثیر قرار می دهد. 
طیبه تقی زاده با بیان این که صدای ناهنجار برخی 
وسایل نقلیه بر روی شنوایی و روان انسان ها تاثیرات 
آلودگی  از  ناشی  آسیب  افزود:  گذارد،  نفی می  م
صوتی ارتباط مستقیم با افزایش سن و مدت زمان 

مواجهه فرد با صوت دارد. 
وی گفت: تماس با صدای بلند و ناهنجار در مدت 
زمان کوتاه منجر به تغییر موقت آستانه شنوایی می 
شود که معمولا بعد از 24 ساعت برگشت پذیر است 

و شنوایی فرد بهبود می یابد. 
وی اضافه کرد: در صورتی که تماس فرد با صدای 
ناهنجار به صورت بلند مدت و یا دایمی تکرار شود، 
منجر به تغییر دایمی آستانه شنوایی و آسیب دایمی 

به سیستم شنوایی انسان می شود. 
تقی زاده ادامه داد: به دلیل این که فرکانس های 
بالا درگیر آسیب شده است، در ابتدا فرد متوجه کم 
شنوایی در ارتباطات روزمره نمی شود، ولی به مرور 
هر چه این تماس با صدای ناهنجار طولانی تر شود، 
آسیب افزایش می یابد و انسان متوجه کم شنوایی 

می شود. 

حاشیه  در  مسکونی  مناطق  وجود  گفت:  ی  و
بزرگراه ها و خیابان های شلوغ، ساکنان آن ها را در 
معرض آلودگی صوتی ناشی از تردد وسایل نقلیه قرار 
می دهد که این امر می تواند گاهی منجر به آسیب 

شنوایی در این افراد شود. 
** کارشناس مسئول بهداشت حرفه ای مرکز 
بهداشت قم نیز گفت: در بین تمام آلاینده های 
فیزیکی زیان آور محیط کار، صدا بیشترین میزان 
انتشار را دارد و به صورت امواج مکانیکی می تواند 
بر کل بدن از جمله اعصاب و روان تاثیر سو داشته 

باشد. 
جواد برازنده افزود: صدا علاوه بر صدمه به دستگاه 
شنوایی و ایجاد افت شنوایی به صورت موقت و دایم، 
تاثیر و تداخل با مکالمه، روی اندام بینایی نیز تاثیر 

دارد. 
وی ادامه داد: همچنین صدا می تواند بر سیستم 
عادلی بدن اثر گذاشته و موجب گیجی، تهوع،  ت

اختلال در راه رفتن شود. 
وی بیان کرد: تاثیرات و عوارض اجتماعی مانند 
تاثیر بر خواب، روابط اجتماعی و خانوادگی به ویژه 
هنگامی که افت شنوایی به ناحیه مکالمه سرایت 
مناسبات  در  فرد  شود  می  موجب  باشد  رده  ک

اجتماعی کمتر شرکت کرده و گوشه گیر شود. 
برازنده با اشاره به اینکه عوارض ناشی از تماس 
با سر و صدا صرفا به مشکلات گفته شده محدود 
نمی شود، افزود: اثرات عصبی از جمله اثر بر دستگاه 

گوارش شامل اختلالات و حتی دردهای شکمی و 
ترشح زیاد اسید معده و تشدید بیماری های مرتبط، 
استرس، اضطراب، خستگی، عدم تمرکز و دشورای 
در برقراری ارتباط از دیگر تاثیرات منفی صدای 

ناهنجار است. 
وی تصریح کرد: همچنین هیجان، تحریک پذیری 
و اختلالات روانی و بی صبری از جمله عوارض ناشی 
از سرو صدا بر روان انسان بوده و حتی می تواند 
زندگی خانوادگی و روابط اجتماعی را به طور ریشه 

ای مختل سازد. 
وی افزود: افرادی که در محیط های پر صدا کار 
می کنند به هنگام بازگشت به خانه آنقدر خسته اند که 
اصلا حوصله هیچ کاری را ندارند و رفتار پرخاشگرانه 

به صورت کلامی و عملی نشان می دهند. 
آلودگی صوتی از معضلات آینده شهر قم 

خواهد بود 
اداره کل حفاظت  فنی  معاون  ایرنا،  گزارش  ه  ب
محیط زیست قم نیز با بیان این که در سال های 
اخیر قم در حوزه شهرسازی توسعه زیادی یافته، 
گفت: در مدیریت شهری قم مقداری از رشد شهری 
عقب هستیم و متاسفانه ابتدا رشد شهری اتفاق می 
افتد و سپس مسئولان به فکر راه چاره می افتند. 
سید احمد شفیعی با اشاره به این که درصد بالایی 
از آلودگی صوتی در شهرها به مدیریت و مبلمان 
از  صوتی  آلودگی  افزود:  است،  مرتبط  هری  ش
معضلات آینده شهر قم خواهد بود و می تواند بیشتر 

در حوزه شهری ناشی از ترددهای وسایل نقلیه باشد 
و منشا آلودگی صوتی ناشی از سایر عوامل کمتر 
است. وی با بیان این که تراکم مراکز تجاری در 
مرکز شهر قم از علت های آلودگی صوتی ناشی از 
خودروهاست، گفت: معماری شهری نقش بسیار 
مهمی در این زمینه دارد و متاسفانه عدم چینش 
درست مراکز خرید در شهر قم باعث ترددهای بسیار 
زیاد در مرکز این شهر شده است. وی به راهکارهای 
مبارزه با آلودگی صوتی در شهرها اشاره و بیان کرد: 
با توجه به این که فضای سبز و درختان بلند قامت 
صدا را می شکند، باید در کنار معابری که آپارتمان 
ها احداث شده و تردد خودروها نیز زیاد است، فضای 
سبز را توسعه داد. شفیعی افزود: در برخی کشورها 
سازه های پلاستیکی در 2 طرف بزرگراه ها قرار می 
دهند تا بخشی از صدا را مدیریت کند و بخشی از 
صوت نیز با به کارگیری شیشه های دو جداره و 
دیوارهای عایق صوت صورت می گیرد. وی استفاده 
از خودروها و موتورسیکلت های برقی را نیز از دیگر 
راهکارها عنوان کرد که آلودگی صوتی بسیار کمتری 

نسبت به وسایل نقلیه کنونی ایجاد می کنند. 
پلیس به دنبال اجتماعی کردن مسائل 

انتظامی است 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی قم در این 
زمینه گفت: در مباحث ناهنجاری اجتماعی از جمله 
آلودگی صوتی که مصداق آزار و اذیت دیگران است، 
جرایمی در قانون تعریف شده است که بسته به نوع 

جرم این افراد، قاضی پرونده برای آن ها حکم جریمه 
و توقیف خودرو صادر می کند. سرهنگ احمد 
صادقی با بیان این که  اگر صدای سیستم صوتی 
خودرویی در حد معمول باشد و مصادیق ناهنجاری 
نداشته باشد، پلیس هیچ اصراری بر جریمه و توقیف 
نداریم موجبات  ندارد، تصریح کرد: قصد  ودرو  خ
نارضایتی مردم را ایجاد کنیم، بلکه در این موارد تنها 

به تذکر اکتفا می کنیم. 
وی تصریح کرد: در برخی موارد که سیستم صوتی 
خودروها از حد عرف خارج باشد پلیس بر حسب 
وظیفه خود باید خودرو را متوقف و فرد خاطی را 
جریمه کند. وی با بیان این که در مواردی نیز فرد 
خاطی را احضار و حضورا تذکر می دهیم، گفت: 
برای این گونه افراد پرونده شخصیت تشکیل می 
شود و مواردی از جمله اوضاع اجتماعی، اقتصادی و 
فرهنگی فرد، بومی و غیربومی بودن آن ها بررسی و 
فرد واکاوی روانی و شخصیتی می شود تا علت این 

گونه رفتارهاش مشخص شود. 
سال  به  نسبت  امسال  که  این  بیان  با  ادقی  ص
گذشته آلودگی صوتی در قم 50 درصد کاهش 
یافته است، بیان کرد: کاهش آلودگی صوتی به خاطر 
رعایت شوونات از سوی مردم و آگاه تر شدن افراد 
است و در حال حاضر نیز ناهنجاری عمده ای که 
باعث نگرانی شود، نداریم. وی تاکید کرد: مردم باید 
با تعامل با یکدیگر امنیت و آرامش را در جامعه ای 

که متعلق به خودشان است، ایجاد کنند. 
وی با تاکید بر اینکه پلیس به دنبال اجتماعی 
کردن مسائل انتظامی است، گفت: هدف پلیس 
اجتناب از برخوردهای فیزیکی و حل مسائل با 
رویکرد گفتمان محوری است. معاون اجتماعی 
فرماندهی انتظامی قم افزود: تذکر، برخورد نرم، 
مشاوره و نصیحت با افرادی که دچار تخلف می 
که  شوند  قانع  افراد  این  تا  است  سازنده  وند،  ش

رفتارهای نابه هنجار مرتکب نشوند. 
برخورد قاطعانه پلیس با مسببان آلودگی 

صوتی 
برخورد  بر  تاکید  با  قم  راهور  پلیس  انشین  ج
گفت:  صوتی،  آلودگی  مسببان  با  پلیس  اطع  ق
تولید صدای نامتعارف و ناهنجار، استفاده از بوق 
های شیپوری، صدای غیرعادی لوله اگزوز، سامانه 
و  نقلیه  وسایل  در  منصوب  بلندگوی  یا  وتی  ص
امثال آن از مصادیق آلودگی صوتی به شمار می 
آید. سرگرد حمید عرب لاریمی افزود:  با توجه 
به شرایط ویژه شهر قم از نظر مذهبی و زائرپذیر 
بودن، برخورد پلیس با مسببان آلودگی صوتی در 
هسته مرکزی شهر و به ویژه در اطراف حرم مطهر 
پوشی  هیچ چشم  بدون  معصومه)س(،  ضرت  ح
صورت می گیرد. وی با بیان این که خوشبختانه 
آمار خودروهایی که آلودگی صوتی ایجاد می کنند 
در شهر قم بسیار کم است، تصریح کرد: مردم فهیم 
شهر قم وجهه و جایگاه این شهر مقدس را رعایت 
می کنند و اندک هستند افرادی که با آلودگی 

صوتی آرامش را بر هم می زنند

برخورد قاطع پلیس قم با مسببان آلودگی صوتی 

آلودگی صوتی؛ چالشی خاموش و ناملموس






